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A műszaki
fejlesztés
centralizálásaAz elmúlt években vállalatunk több fúrókocsit szerzett be a vágathajtási fúrási munkák megkönnyítése érdekében. Úgy tekinthető, hogy ezzel megkezdődött a bányamunka gépesítése. Hamar kiderült ugyanis, hogy a fúrókocsikkal elérhető teljesítménynövelés lehetősége csak akkor használható ki teljes mértékben, ha a fúrás, robbantás után a rakodás, szállítás is jobban gépesíthető a jelenleginél.A vágathajtáson túl a fejtés és feltöréshajtás gépesítése is szükségszerű. A feltöréshajtás gépesítése a feltöréshajtó padozatokkal megoldott kérdés. A fejtések termelékenységének növelése, és a lelőhely egyes geológiai adottságainak kiaknázása, nagy termelékenységű munkahelyek kialakítása céljából ugyancsak a munkafolyamatok nagyobb fokú gépesítésével oldható meg. A TP—3000- es fúróállványokkal, a beszerzés alatt álló Minima- tic fúrókocsikkal és megrendelés alatt álló rakodógépekkel e folyamat is megindult.A megfelelő géptípusok kiválasztása, a gépek engedélyeztetése, a gépekhez szükséges technológiák, kezelési utasítások elkészítése és a dolgozók oktatása azok használatára, összefogott, jól szervezett műszaki munkát jelent. Ez csak a széttagolt csoportok összevonásával lehetséges, így került sor a Kísérleti kutatás} és automatizálási üzem bányászati üzemegységének áthelyezésére a IV. sz. bányaüzembe — egyesülve a IV. sz. bányaüzem műszaki csoportjával — fejlesztési részleg néven.A fejlesztési részleg két körletre tagozódik, a kutatási és kísérleti körletre. A két körlet feladata továbbra is a vállalati műszaki fejlesztési tervben előírt feladatok ráeső részének teljesítése, az ANDO robbanóanyag gyártása, a külső robbanóanyag-igények biztosítása és a vállalatnál megrendelt robbantási munkálatok elvégzése. Legjelentősebb feladata azonban az, hogy a termelékenység növelése érdekében előkészítse, megtervezze a munkahelyeket a nagyobb teljesítményt és biztonságot nyújtó gépek fogadására, ellenőrizze azok próbaüzemelését, hogy a menet közben felvetődő problémákat megoldják és olyan munkaszervezést biztosítsanak, hogy a gépek kapacitása és gazdaságosságának előnyei a legmesz- szebbmenőkig kihasználtak legyenek.

Orovecz József

A munkásművelődósért

Hároméves az MM-akci©
A termelő üzemek szocialista brigádjainak Munka és művelődés elnevezésű mozgalmát — ebben az évben — harmadik alkalommal hirdették meg. A cél változatlan: tanuljunk és művelődjünk! A mozgalom szervezett formában kicsit játékosan ezt hivatott elősegíteni. Komolyságát mi sem bizonyítja jobban mint az, hogy minden évben nagy tömegeket mozgat meg_. Fontosságát nem vitathatja senki, hiszen a részvevő brigádok ismeretei bővülnek, élményekben gazdagodnak, s az év folyamán együtt gondolkodnak a köz- művelődésről, a mind jobban szélesedő munkásművelődésért. A Munka és művelődés akcióról beszélgettünk Dr. Roisz Andrásnéval, a vállalati szb kulturális agitációs és propaganda bizottságának vezetőjével.
— A tavalyi mozgalmi 

évet követően valós és vélt 
problémák jelentkeztek. 
Sokan megkérdőjelezték a 
kiskönyvek bélyegzésének 
és a pontrendszernek szük
ségességét. Történt-e vál
tozás?— Nem is tudom, hol kezdjem sorolni a sok változást — kezdte válaszát dr. Roiszné, majd így folytatta. — Minden esetre örömmel vettem, hogy a brigádok javaslatai valóra váltak. Továbbá azt is, hogy a javasolt egyéni és kollektív vállalási formákon belül bővült a választási lehetőség. Gondolok itt arra, hogy a tavalyi két színházi előadással szemben idén 12 előadás megtekintése között választhatnak a brigádok. Tavaly a Vasarely és a Csontváry kiállítások megtekintése között lehetett „választani”. Idén a kör itt is bővült, de úgy, hogy a városban ez évben sorra kerülő kiállításokra — mint a legidőszerűbb kulturális rendezvényekre — irányítja a brigádok figyelmét. Uj az is, hogy nincsen iskolai végzettséghez kötve a részvétel. A múlt évi szakmai és üzemismeret témakör helyett most honismeret témakör szerepel. Na, és új amit kérdezett: nincsen bélyegzés és pontozás, így az esélyek a vetélkedőre egységesek.

— Az elmúlt évben gond 
volt az is, hogy a vetél
kedőket megelőzően került 
sor a brigádok munkájá
nak értékelésére. E téren 
van-e változás?— Igen, az utolsó pillanatokkal járó kapkodás okozott problémákat. Ennek elkerüléséért a brigádok javasolták az évközbem értékelést is. így ez most három szakaszban történik. Június és október hónapokban a brigádok önértékelést végeznek. Ezt követően ugyancsak októberben az üzemek művelődési bizottságai minősítik a brigádokat a végzett munka alapján, s döntenek a vetélkedőn való részvételről. Az oda bejutók a tanultak alapján érik majd el jó vagy rossz „bizonyítványukat”. De azért megjegyzem, a ve

télkedő nem cél, hanemeszköz.Ez évben az értékelés alapja egyébként a brigádnaplóban rögzített név szerinti egyéni és kollektív vállalások teljesítése. Ez is új, mert tavaly a kollektív vállalások voltak (többségében, míg most az egyéni vállalások kerültek előtérbe. Most a nevezés feltétele: minden brigádnak legyen a javasolt művelődési formák közül legalább öt egyéni és egy közös vállalása. A mozgalom négy témakörben szólítja fel ismeretszerzésre és vetélkedőre a részvevőket: politikai és történelmi, természettudományi, művészeti és honismereti kérdésekben.
— Korai kérdés, de még

is, milyen szereplést vár 
brigádjainktól?— A minden hónapban megjelenő Pécsi Műsor-t a részvevők kézhez kapják, mely tartalmazza a soron következő eseményeket. A pécsi rádió Munkásművelődés címmel havonta sugároz műsort, mely a felkészülést segíti. E műsorokat egyébként magnetofonszalagon rögzítjük és

Duduk Sándor segédvájár, Nagy Ferenc csillés és jár hidraulikus feszítővel előfeszítést végez. Beke István szakvezető vá- Keller Gábor felvétele

az üzemek rendelkezésére bocsátjuk. A Dunántúli Napló olvasónapló pályázattal segíti az egyéni felkészülést. A pályázatban a- jánlott könyveket igyekszünk beszerezni és kérésre a letéti könyvtáraknak kiadni. A Ságvári Endre Művelődési Házban előadássorozatokat szervezünk. Akik e lehetőségekkel és a fel nem soroltak- tak élnek, szép eredményeket érhetnek el. Az ez évi mozgalomba 146 brigádunk 1775 fővel nevezett. Lehét, hogy közöttük van a majdani győztes? _ Tény, hogy a jó felkészülés rajtuk múlik. A siker érdekében azonban az üzemek művelődési bizottságai, párt-, KISZ- és szakszervezeti bizottságai kísérjék figyelemmel és segítsék a benevezett brigádokat. Ezzel az összefogással talán érhetünk el szép eredményeket. Veress Tamás

A lengyelországi Gdanski Gépgyár négytagú küldöttsége május 7 és 12 között meglátogatta vállalatunkat. A küldöttség vezetője, Boleslav Miller főigazgató, a tagok: Danuta Modreiczski, Edvard Crust és Izabella Zviecku. A vendégek gazdaságpolitikai kérdéseket, s ezen, belül elsősorban az üdültetési lehetőségeket, az üdültetés rendszerét tanulmányozták, és az ilyen jellegű létesítményeket is megtekintették vállalatunknál.

Az Anyag- és áruforgalmi főosztály fatelepén Kormányos Zoltán és Rácz János a gatter gépről lekerülő több mint három mázsa súlyú tölgy dongafát a szállítókocsira emelik. Veress Tamás felvétele
Ülést tartott
a vállalati
pártbizottságvállalati pártbi- zottság május ll- én ülést tartott a Központ tanácstermében. Az ülésen megjelent Koós László, az MSZMP Baranya megyei Bizottságának osztályvezetője, valamint meghívást kaptak az első napirendre az alapszervi párttitkárok, a vállalati KISZ-vb tagjai, a vszb függetlenítettmunkatársai.Az első napirend keretében Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára tájékoztatást adott az MSZMP Központi Bizottságának 1978. április 19— 20-i üléséről.Ezután Róth Józsejné

előterjesztésében tájékoztató hangzott el a tagdíj- fizetés helyzetéről. A párttagok a Politikai Bizottság 1975. október 21-i állásfoglalása, valamint a szervezeti szabályzat előírása szerint fizetik a tagdíjakat. A tagdíjfizetési átlag az elmúlt években folyamatosan emelkedett, s az első negyedévben elérte a 86 forint/fő/hó átlagot. A tagdíjelszámolások hátár- időre történnek, ami elsősorban a pártcsoport-bizal- miak dicséretes munkájának köszönhető.Ezt követően Bujtor Bé
la pb-titkárhelyettes a pártdemokrácia helyzetéről, a párttesltületek munkastílusáról számolt be. A napirendre került jelentést egyéni és kiscsoportos beszélgetések, párttestületi dokumentumok alapján állították össze, mintegy 200 fővel folytattak elbeszélgetést. Az igen részletes beszámoló önkritikusan elemezte a témát, feltárta a fogyatékosságokat, s megállapította, hogy vállalatunknál előrelépés tapasztalható a pártdemokrácia fejlődése, a párttestületek munkastílusa terén. A napirend vitájában részt vett Bus János, Kovács Miklósné, Földes András, Koós László és Kovács István. A pártbizottság feladatul jelölte meg a jelentésben is szereplő negatívumok megszüntetését, a jó módszerek elterjesztését, általánosítását.Ezután a vállalati pb- 1 tagok elfogadták a két pb- ülés között végzett munkáról készült írásos jelentést, valamint személyi kérdésekben foglaltak állást.

J. K.
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Hagy ne legyen 
olyan hosszú 
a húrom év...Már hagyományosnak mondható, hogy anyák napja alkalmából a szak- szervezeti bizottság, a nőbizottság bevonásával,meglátogatja és megajándékozza a GYES-en levő kismamákat.A nőbizottság munkatervében rögzíti a kapcsolat- tartás formáit, rendszerességét. Ez azt jelenti, hogy meghívást kapnak az üzemi ünnepségekre, KISZ- gyűlésekre. Szeretnénk a továbbiakban a meghívások körét bővíteni a termelési tanácskozásokra és a szocialista brigád összejövetelekre is, fcisz a munkahely problémáinak megismertetésével új, élőbb kapcsolat kialakítására nyílik lehetőség.Természetesen ez a kapcsolattartás kétoldalú, a- milyen szeretettel látogatjuk és hívjuk őket, ugyanúgy várják is, hogy eljöjjenek az üzembe, hiszen a látogatásoknak az a célja, hogy segítsük visszatérésükkor a beilleszkedést és esetleges problémáik megoldását.Ezen a látogatáson is felmerült egy-két kérés, amit az üzem meg is tud oldani. Ilyen pl. az óvodai elhelyezés, a nyári gyermeküdültetés. Hasznos lenne továbbképző tanfolyamok szervezése, mert ilyen kéréssel is találkoztunk. Szóvátették a kismamák, hogy a rendezvényekre való meghívás időben érkezzen, mert a gyerekek elhelyezése csak így lehetséges.Jóleső érzés volt látni az apróságokat, ragyogó szemük, mosolygós tekintetük azt mutatja, hogy a jövő nemzedéke jó kezekben van. Társadalmunk és ezen belül üzemünk megkülönböztetett szeretettel és tisztelettel veszi körül az édesanyákat, hisz döntő szerepük van a jövőnket jelentő nemzedék nevelésében, formálásában a családok összetartásában.Bábics Lászlóné
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nyugdíjba megy

a Mecseki Ércbányász

József Attila ésRét utca sarkán egy fehérre festett, kastélyszerű szép épület hívja fel magára a figyelmet. Gyermekéveimet a szomszédos házak egyikében éltem. Emlékszem, mi srácok úgy „hívtuk” az épületet: BÁNYAKAPITÁNYSÁG. Igen, így, csupa nagybetűvel. Az irodákban dolgozó bácsikat, néniket, gyermeki ésszel félig bányászoknak, félig meg rendőröknek képzeltük el. Nem jártunk mesz- sze a valóságtól, mert az épület bizonyos értelemben tényleg hatóságnak ad otthont. De, hogy pontosan tudjam, mi is az épület, helyesebben az ott dolgozók feladata, ahhoz jóné- hány évnek kellett eltelnie.— A Kerületi Bányaműszaki Felügyelőség feladata, hogy őrködjék a bányászatban és a bányahatóság felügyelete alá tartozó egyéb tevékenység körében a dolgozók életére és testi épségére, egészség- védelmére; a biztonságos üzemvitelre, továbbá az ásványi nyersanyag-készlet és bányavagyon, valamint a felszín megóvására vonatkozó rendelkezésekmegtartása felett. A KBF —. tevékenysége során —• intézkedéseket tehet a bányászat által érintett egyéb társadalmi érdekek védelmére is. Hatósági felügyelete kiterjed a földtani kutatásra, a bányászati tevékenységre és a bányavállalat melléktevékenységére. Röviden így összegezhetném feladatainkat — mondta Sasvári Imre, a KBF hivatalvezető helyettese —, majd így folytatta. — Tudja, a bányaműszaki felügyelőség országos hatósági szerv, mely kerületi felügyelőségekből áll. Ezen belül a bányászati ágazatoknak megfelelően körzeti bányaműszaki felügyelők látják el feladatukat. Az én fő munkaterületem az volt, hogy a MÉV testületén bányahatósági ellenőrző tevékenységet végezzek.
Dinamikus
fejlődés

— Milyennek látja bá
nyászati tevékenységünket 
a műszaki fejlesztések, az 
új technológiák bevezeté
sének tükrében?— Ma már azt mondhatom, hogy a bányaüzemek a folyamatos műszaki fejlesztéssel korszerű bányaüzemekké alakultak. De, amíg idáig eljutottak?,

Higgye el, nagy munka volt. Minden elismerés a vállalat vezetőségének és a műszaki gárdának. A MÉV létrejöttével az országban új iparág jelentkezett. Ez hozta magával a kezdeti nehézségeket. A személyi és tárgyi feltételek ugyan adottak, de ebbe a bányászatba bele kellett tanulnia mindenkinek. A kezdetben kisebb bányaüzemek létesítését tervezték, de menet közben ezeket nagyobb termelő üzemekké kellett fejleszteni. A bányák szellőztetésének érdekében a kisebb vágatszelvények helyett nagyobb vágatokat kellett kiképezni és megfelelő főszellőztető gépeket üzembe helyezni. A robbantási technológia fejlesztését szorgalmazni kellett, mivel a fabiztosítású vágatoknál és fejtésekben a robbanás energiája a biztosító szerkezeteket kidöntötte, mely esetenként balesetet okozott. A robbantási fegyelmet is javítani kellett. Először a vágatokban TH, majd a fejtésekben a fém- tám kerül biztosításra. A bányák mélységének növekedésével ez különösen hasznossá vált.
A KBF
és a vállalat

— Milyen értelemben 
kapcsolódik az önök mun
kája a vállalatnál történő 
műszaki fejlesztésekhez?— Az új technológiák bevezetéséhez a KBF egy évre kísérleti célra engedélyt adhat. Az egy év elteltével, a tapasztalatok alapján a vállalat kéri az OBF-et rajtunk keresztül a végleges használati engedély kiadására. Ezt mi véleményezzük és úgy terjesztjük fel. Továbbá: az üzemek éves műszaki terveit is mi hagyjuk jóvá. Ha a régi vagy új technológián módosítani kívánnak s az a fennálló rendelkezésekkel nem ütközik, megtehetik. Ha viszont igen, akkor engedélyt kell kérniük vagy tőlünk, vagy, ha a módosítás olyan jellegű, akkor az OBF-től. Ezeken túl mi hagyjuk jóvá a szakmai tanfolyamok műszaki és balesetelhárítási tananyagait és még igen sok mindent — mondta hamiskás mosollyal Sasvári elvtárs, majd komoly arccal hozzátette — „önszorgalomból” részt is veszünk a tanfolyamokon.
Bányászaink
egészségéért

— Bevezetőjében emlí
tette, hogy őrködnek a bá
nyászatban dolgozók egész
ségvédelme felett. Milyen
nek látja a vállalat ilyen 
irányú intézkedéseit?

— A foglalkozási ártalmak csökkentése érdekében is jelentős műszaki fejlesztéseket végeznek. Engedje meg, hogy előbb egy kicsit eltérjek a kérdéstől. A gépesítés nemcsak a termelékenység növekedését szolgálja, hanem az ember munkakörülményeinek javítását is. Hogy ezt miért mondom? Bányászcsaládból származom és tizenhét évesen István- aknán csillésként kezdtem a szakmát. Hol volt akkor még az ilyen gépesítés? A készletfelrakás a csillékbe szívlapáttal történt, majd 200—300 méteren át toltuk a csillét a rendezőig. Világítást pedig csak a kézilámpa nyújtott. Mást nem is akarok sorolni. Éppen ezért, a későbbiekben ellenőrző útjaimon azon voltam, hogy a bányában dolgozók értsék, mi miért van. Na, de kanyarodjunk vissza a kérdéshez. A fúrókocsik, pneumatikus állványok bevezetésével vibrációs ártalmakat; a vizes eljárásokkal, porelszívásokkal a szilikózisveszélyt csökkentik. A szép példák mellé sorolhatnám a zajártalom elleni védekezést és ki tudja még mi mindent. Az emberek szakmai és biztonságtechnikai továbbképzése is igen kedvezően alakult. Úgy is összegezhetném az elmondottakat, hogy a vállalat igen sokat tesz dolgozóiért — mondta befejezésül a hivatalvezető helyettes.
Eredményes
kapcsolatA KBF és a vállalat közötti hivatalos kapcsolat jó, eredményes és kölcsönös segítségen alapszik. Elért eredményeinkben azonban igen nagy szerepe van 
Sasvári Imrének. Vállalatunknál tett ellenőrző útjain, az engedélyek, jóváhagyások írásos anyagainál soha nem a kifogásolni valót kereste. A hiányosságok feltárásakor mindig abból indult ki, hogy kellő időben ki lehesen javítani s ne veszélyeztesse a dolgozók testi épségét. Óvja őket és munkakörülményeik javuljanak. Mindig a segítőszándék vezette és mindig az embert nézte. A szén- és ércbányászatban eltöltött 41 év után szeptemberben nyugdíjbamegy.Befejezésként hadd Idézzük a beszélgetésünk során elhagzott egyik mondatát: „A fizikai munka talán legnehezebbje a bányászat, s ezért különösen nagy szeretettel és tisztelettel fogok emlékezni a bányásztársadalomra,”.Veress Tamás

Lapunk 1964. június 1-én jelent meg először, nyolc oldal terjedelemben, 500 példányban. 1965-ben az oldalszám 16-ra bővült és a példányszám 2500-ra e- melkedett. A rotaprint eljádással készült lap havonta egyszer jelent meg.

KISZ-ílfl

a jövőben Is ott lesznek, 
akel legtöbb a feladat

----------- - —.— -------- ----- i iartaiombOl •
Köszön Tithe KfJenSrjé.JWűCöffA/ .ín.í

132 2X12U2. <lz .'x,n"thiS 1 «*■'»*-..... *n"1 j \ jejtö&x*i . .... ■■ —*/. —
1967. március 1-től „átálltunk” a lap nyomdai előállítására. A hat oldal terjedelmű lap ötezer példányban jelent meg. A lapot a Szikra Nyomda készítette.1968. december 1-től a MÉv nyomdájában készül a lap.

E KőzpMti BizettsáB IdtárenUa ytüeciéöBB 
BQveljiik a mBRka haiékaayságát

»iffiil itari jutotta üriísn

1972. január 1-től a lap havonta kétszer, elsején és tizenötödikén kerül kiadásra. Ebben az időben az oldalszám a korábbi hatról négyre csökkent, a havi kétszeri megjelenés viszont elősegítette, hogy frissebb, élőbb anyagokkal kerüljön a lap az előfizetőkhöz.

'A wlttolxi MaksxtFkvtetí U.úác'í él ibhaírol IttiMttUd; t
w-yLy-.; Nqpir&hden a vállalati

evt ?©rv>
és bérp&lstikája

Tvrmvléii, nervdXoU

1973. március 1-től engedélyt kaptunk a hat oldal terjedelmű megjelenésre. Ebben az időszakban kialakult a lap sajátos arculata, tördelési formája, olvasótábora. A 7300 példányban, havonta kétszer megjelenő Mecseki Ércbányász az üzemi demokrácia egyik hatékony fóruma, amely a több, egymástól távol levő üzemeket, az egész vállalati kollektívát átfogja.
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A fő cél: a termelékenység növelése Munka- és egészségvédelmi hónap a Szolgáltain üzemnél

Csökkeni 
a balesetek
száma

Vágathajtás vasút nélkül 
- fejtés szkréper nélkül

Két torzonborz, állatbőrbe öltözött ősember püföl- te a vésőt a barlang mélyén, majd szerszámaikat eldobálva elrohantak és egy, óriási reflektorokkal kivilágított, két félelmetes csápját fenyegetően előrcmeresztő gépmonstrum tetején tűntek fel, elégedetten vigyorogva annak láttán, hogy a két fúrócsáp lenyűgöző erővel hatol, be a sziklába.E képsorok vezették be a finn TAMROCK hidraulikus bányagépeket gyártó cég reklámfilmjét, melyet a IV. sz. bányaüzem 16-os és 9-es csapatának tagjai számára vetítettek le az üzem tanácstermében. E filmvetítés jelentette kezdetét annak a mintegy egy hónapig tartó kiképzésnek, melynek során az említett két csapat kollektívája elsajátítja a gumikerekű, önjáró, Diesel-motorhajtású MINIMATIC fúrókocsi és TÖRŐ 100-as rakodógép kezelésének minden csín- ját-bínját.A vetítést megelőzően zajlott le a következő beszélgetés Selmeczy Miklós bányamérnök, a gumikerekes technológia egyik előkészítője és e sorok írója között.
— Milyen műszaki és 

gazdaságossági szempontok 
vezérelték vállalatunkat és 
üzemünk vezetőségét, hogy 
e két nagyértékű rakodó
gépet és a fúrókocsit, tő
kés importból szerezték 
be?

— A fő cél: a termelékenység növelése. A rendelkezésre álló szakiroda- lomból és tanulmányutakon szerzett tapasztalatokból tudjuk, hogy 10—14 négyzetméter szelvényű vágaton gumikerekes technológiával akár 200 centi- méter/műszak/fő teljesítményt is el lehet érni. Szocialista országokban is gyártanak ehhez hasonló gépeket, de az igények olyan nagyok, hogy szinte minden ország importál tőkés relációból ilyen berendezéseket.
— Üzemünkben milyen 

területen kívánják terme
lésbe állítani e gépeket?— Elsősorban a VI. szint feltárásánál, de a IV. szint

egyik erre alkalmas lencséjében fejtési tevékenységgel is megpróbálkozunk. Célkitűzéseink mértéktartóak, tudjuk, hogy nagyon sok nagy és kis kérdést kell megoldanunk. Az említett iV-es szinti bányamezőben nagy feladatunk olyan fejtésmód kialakítása, amely a gép adta lehe- . tőségeket tökéletesen kiaknázza. 'Mielőtt azonban idáig eljutnánk, meg kell tanulnunk a gép tökéletes kezelését, karbantartását. Külön gondot kell fordítani a műszaki és gazdasági adatgyűjtésre.
— Mit vár üzemünk 

azoktól, akik e remek, új 
gépekkel fognak dolgozni?— Alaposan körülnéztünk már hónapokkal ezelőtt. A két kiválasztott brigád személyi összetétele, az emberek műszaki kulturáltsága —■ megítélésünk szerint — alkalmassá teszi őket ennek a feladatnak az ellátására. Nagyon sok mindent tud ez a gép. A 8500 kilogramm súlyú rakodógép 5,65 méter hosszúsága és 1,80 méter szélessége ellenére könnyen mozog aránylag szűk és kanyargós vágatokban is; 42 százalékos, azaz mintegy 23 fokos lejtőn is képes felkapaszkodni. Kanalával, az emelési magasságtól függően, 3—7 tonna emelőerőt képes kifejteni. E sokat tudó gép nagyon gondos karbantartást igényel, a nem rendeltetésszerű használat, a szakszerűtlen karbantartás a garancia elvesztését eredményezheti. Mi csak azt kívánjuk minden oda beosztott dolgozónktól, hogy úgy kezelje, mintha saját, vadonatúj gépkocsiját ápolná!Klobucsár József

Munkásportré

Nagy Zsigmond
Lassan egy évtizede már, hogy Borsodból jövő embereket, bányászokat fogadtak vállalatunk üzemei. Közülük sokan „elszivárogtak”, de akiknek volt elég „tartásuk”, azok beépültek az üzemi kollektívába. Olyannyira,hogy ma már szinte elvétve sem lehet hallani a „borsodiak” megkülönböztető jelzőt. •Közülük való Nagy Zsig

mond vájár, aki 1969 óta a III. sz. bányaüzem 59-es csapatán dolgozik, s akivel a mai munkáshétköznapokról, az örömökről és a problémákról beszélgettünk. Ismételten feltűnt, hogy szavaiban az egyéni, személyes jellegű mondanivaló is mennyire kapcsolódik az 59-es csapat mindennapjaihoz. Szerinte erre egyszerű a magyarázat.— Ha nem olyan az ember környezete, a társak, akkor ő maga sem tud kibontakozni. Csupán egyedül — nem lehet érvényesülni.Ebben maradtunk, s a továbbiakban leginkább a brigád életéről beszélgettünk ...
— A III. sz. bányaüzem

ben köztudott, hogy az 59- 
es csapat munkáját nem
csak a magas teljesítmény, 
hanem a jó minőség, a 
szép kivitelezés is jellem
zi. Mi ennek a titka?—* Amikor tanultuk a szakmát, bennünket szigorúan erre tanítottak, s ma már természetesnek tartjuk, hogy úgy végezzünk el minden ránk bízott feladatot, hogy azért később ne kelljen szégyenkezni. Amire futja az ember 'tehetségéből, azt precízen csinálja meg úgy, hogy abban még a rossz szem só találjon hibát. Higgye el, nincs ebben semmi rendkívüli — mondja

A Szolgáltató üzem vezetősége, az üzemi szb-vel egyetértésben, az április hónapot munka- és egészségvédelmi hónappá nyilvánította. Ennek céljáról, tapasztalatairól érdeklődtünk Pólyák Dénes biztonsági megbízottnál.
— Mi volt a kezdemé

nyezés célja és az üzem 
milyen programot tűzött ki 
ennek érdekében?— Több éves gyakorlat szerint a megyei, városi egészségügyi szervek kezdeményezésére április hónapban szoktuk megtartani az egészségügyi hóna-

olyan meggyőződéssel,hogy hinnem kell neki.
— Elégedett-e az anyagi, 

erkölcsi megbecsüléssel?— Sokszor úgy érezzük, hogy egy kicsit túl van értékelve a munkánk, mert mi csak azt tesszük, ami a kötelességünk, ami bennünk van és amit tudunk. Ez pedig, egy bizonyos örömet, elégedettséget, jó munkahelyi légkört eredményez. És azt hiszem, ez a legfontosabb.Amikor a családjáról érdeklődöm, az egyébként is nyílt ember még barátságosabb és közlékenyebb lesz. Két gyermeke van, a nagyfiú építésztechnikus, a kicsi még csak nyolcéves és jó tanuló.— A nagy korkülönbség azért van — magyarázza —, hogy még sokáig legyen gyerek a családban.Szabad idejüket, ha csak tehetik, mindig együtt töltik. Moziba, színházba mennek, vagy éppen a brigádtársakkal találkoznak. Leginkább azonban a kis szőlőben tartózkodnak, mert a család hobbija a természet. Az utazási igényt pedig a jövőre érkező Lada fogja kielégíteni.Nagy Zsigmond nemrég végezte el az általános iskola 8. osztályát — kitűnő eredménnyel. — Nem akartam itt sem szégyenben maradni — mondja.•Aztán ismét a brigád kerül szóba, mely első lett a NOSZF tiszteletére indított munkaversenyben.— Igaz, vállaltuk, hogy e munkaversenyben részt veszünk, de nem arra gondoltunk elsősorban, hogy megnyerjük. Folyamatosan tettük a dolgunkat, ahogyan máskor is, s a végén örömmel és nem kis meglepetéssel mondhattuk, hogy érdemes volt becsületesen és jól dolgozni.Herendi István

Készül a 12 találatos totószelvény a munkavédelmi vetélkedőn.pót. Tapasztalatunk szerint az üzemi balesetek gyakorisága április és október hónapokban a legnagyobb, ezért április hónapban egyben munkavédelmi hónapot is tartottunk, amit még indokol, hogy az év elején megtörtént munkavédelmi őrök újjáválasztása, valamint, hogy birtokában voltunk az 1977. évi baleseti elemzésnek és ismertük a további feladatokat.— A társadalmi szervekkel, üzemegészségügyi szolgálattal és üzemi Vöröskereszt szervezettel összhangban, igen gazdag programot dolgoztunk ki, pl.; munkavédelmi bizottsági ülés; munkavédelmi őrök továbbképzésének megszervezése; újraszervezett elsősegélynyújtók továbbképzése; egészségügyi előadás tartása Egészséges életmód, A hipertónia ellen című témákban. Ezen túlmenően filmvetítéseket, diavetítéseket tartottunk. A mentőládák feltöltését elelnőriztük, egészségügyi őrjáratokat szerveztünk. A szemléltető propagandaanyagokat felülvizsgáltuk, kiegészítettük, a munkavédelmi vetélkedőt megszerveztük stb. A program sikeres megvalósítása érdekében az üzemi munkaverseny bizottság kellően módosította a szocialista brigádokat is. Dolgozóink a hangoshíradó napi adásában is tájékozódhattak az aktuális programokról.
Kizárás vagy nevelés
n szocialista brigádmozgalmunk él, van létjogosultsága, tömegmozgató ereje, de most nem erről szeretnék szólni. Ne illessen senki azzal a váddal, hogy más portáján akarok söpörni, ezért házunk tájáról szólnék. Valószínű, nem sajátosan II. sz. bányaüzem! probléma ez.Amikor a II. sz. bányaüzem szocialista brigád- mozgalmának 1977. évi eredményeit értékelték megállapították, hogy tizenhét brigád a „végzett munka” alapján nem értékelhető. Arról senki nem beszélt és nem kutatta, hogy az értékelt brigádok közül év közben hány embert zártak ki a brigádokból — és miért —, hogy értékelhetők legyenek, és büszkélkedjenek a 'bronz-, ezüst-, vagy aranykoszorús címmel. Pedig volt ilyen is. Például a villanyszerelő csoport szocialista bri

— Mik a tapasztalatok, 
milyen eredménnyel zárult 
a program?— Nagyon eredményesnek ítéljük meg a hónapot. Számos észrevétel, javaslat hangzott el a meglevő baleseti veszélyforrások megszüntetésére. Az előző évek hasonló időszakához viszonyítva csökkent a balesetek száma, mozgósítani tudtuk a munkavédelmi aktívákat, szocialista brigádjainkat, tovább javult az üzem rendje, dolgozóink biztonságtechnikai fegyelme.— Annak ellenére, hogy nem vagyunk hívei a rö- videbb lélegzetű akcióknak, kampánynak, hisz a balesetelhárítási tevékenységnek folyamatosan kell érvényesülni, mégis április hónapban sikerült a fő figyelmet a munkavédelemre irányítani és ennek érdekében dolgozóinkat mozgósítani. Meggyőződésem, hogy vállalatunk igen sokat tesz anyagi, műszaki vonatkozásban a balesetelhárítás érdekében, de tudatformálás, nevelés vonatkozásában még van tennivaló.— Igen eredményes volt a május 2-án megtartott munkavédelmi vetélkedő, melyen szocialista brigádjaink túlnyomó többsége képviselte magát. Az izgalmas, kétfordúlós verseny első három helyezettje Hadi János, Panta Ist
ván, és Lantos Pál voltak.

Hegyi József

gádjainál a 8-as, 21-es 32- es szocialista brigádoknál.Az igaz, hogy a hármas jelszóban az nincs benne: Nevelni!, de az igen: Élni! Ha egy szocialista brigádon belül van, vagy vannak fenegyerekek és ők nem tudnak eleget tenni a hármas jelszó követelményének, akkor a brigádnak kell segítő, nevelő szándékkal odahatni, hogy a munkájuk mellett a többi vállalásnak is eleget tudjon tenni. Ezért brigádmozgalom ez és ‘nem egyéni mozgalom.Sok példát említhetnék a közösség nevelő hatásáról, erejéről. Nem teszem. Vegyen mindenki a saját munkaterületéről, biztos talál. Ha mégsem talál, jusson eszébe akkor, amikor szocialista brigádjában egy fenegyerek sorsáról kell dönteni: kizárják,vagy kipróbálják a közösség nevelő erejét!?
KUKAI ANDRÁS
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Harmincéves 
az MHSZ

Üdülőink várják a vendégeket

Jó pihenést!
Versenyfelhívás!

Nem mindennapi ünnepség színhelye volt a Fegyveres Erők Klubjának színházterme. A Vörös Csillag Érdemrenddel kitüntetett Magyar Honvédelmi Szövetség megalakulásának 30. évfordulója alkalmából Baranya megyei, Pécs járási és Pécs városi vezetősége tartotta díszünnepségét.Az ünnepségen megjelent Joó Sándor ezredes, az MHSZ főtitkárhelyettese, dr. Jerszi István, a megyei párt-vb tájjá, a megyei pártbizottság titkára, társadalmi, gazdasági életünk vezetői, MHSZ vezetők, aktívák, alapítótagok. Valkai József őrnagy, az MHSZ megyei titkára megnyitó szavai után dr. Jerszi István mondott ünnepi beszédet. Az ünnepi beszédben méltatta a harminc év munkáját, azt az erőfeszítést, amely a hős korszak után most kedvezőbb, ha nem is optimális körülmények között ellátja a rábízott feladatot, „jól szolgálja a honvédel
Összekötni 
a kellemeset 
a hasznossalA szocialista brigádmozgalomban megszoktuk már, hogy a vállalások a hármas jelszó szellemében készülnek, gondosan megtervezik az egyes megmozdulásokat, az akciók lebonyolításához igénybe veszik a gazdasági vezetés segítségét, s a szabad idő hasznos eltöltése vonatkozásában is egyre igényesebbek. Ezt bizonyítja a III. sz. bányaüzem 37-es fejtési szocialista brigádjának legutóbbi kezdeményezése.A csapat tagjai kétnapos kirándulást szerveztek É.szak-Magyarország megismerésére, s e kirándulást használták fel arra, hogy látogatást tegyenek a Recski Ércbánya Rézérc üzemébe, ahol baráti kapcsolatot létesítettek egy ott dolgozó 14 fős fejtési brigáddal.

Ruszkai Kálmán csapat- vezető erről a következőket mondta;— Kirándulás, ismeret
Andruska Károly 
kiállításaA Pécsi Bányászati Gyűjtemény a Rudabányai Érc- és Ásványbányászati Múzeum 1978. június 1—14-e között rendezi meg a Ság- vári Endre Művelődési Ház pinceklubjában Andruska Károly, zentai grafikus- és festőművész gyűjteményes kiállítását.A kiállítás nyitva tart: szombat és vasárnap kivételével minden nap délután 15—20 óráig. Megnyitó június 1-én 18 órakor.

mi nevelést, a magyar sport ügyét, jelentős szerepet tölt be az ifjúság honvédelmi nevelése területén”.Hangsúlyozta, hogy a 30 éve lerakott alapok erősek, időtállók. Az MHSZ 30 éves munkájából jelentős részt vállaltak vállalatunk dolgozói is. Ezt bizonyította az átlagon felüli aktív munkáért járó dicséret és jutalom, melyet az ünnepségen osztottak ki.MHSZ Kiváló munkáért arany fokozatot a MÉV Modellező Klub kapta. MHSZ főtitkári Elismerő Oklevélben részesültek a Mecseki Ércbányászati Vállalat II. sz., III. sz., IV. sz. bányaüzem, az ÉDÜ, a Szolgáltató üzem, a Kutató-mélyfúró üzem lövészklubjai. Emléklapot és tárgyjutalmat Mohai István, Elismerő oklevelet és tárgyjutalmat Balogh Tibor, Earkas Ferenc és Kisdaróczi János kapott.KUKÁI ANDRÁS

gyarapítás és tapasztalat- szerzés céljából szerveztük — saját gépkocsival —• ezt a kétnapos utat az üzemvezetés segítségével. Megnéztük Mátraderecskét, Kékestetőt és Parádfürdőt. Recsken bányajáráson ismerkedtünk az ottani viszonyokkal és bányásztársainkkal. Megállapodtunk egy fejtési szocialista brigáddal a kapcsolatfelvételben: évente rendszeresentalálkozunk. Még e nyáron viszontlátogatásra jönnek hozzánk. Szeretettel várjuk őket. Sok érdekes dolgot láttunk. Többek között maradandó élményt nyújtott egy 120 éves bányába való leszállásunk, a régi bányászkodási módszerek megismerése. A kedves fogadtatás a soksok látnivaló arról győzött meg bennünket, hogy érdemes volt ilyen kirándulás szervezése, amit másoknak is csak ajánlani tudok. Herendi István
A Ságvúri Endre
Művelődési Ház
júniusi programjából

1-én 18 órakor: Olaszország. 
Velence-Róma-Nápoly. Él
ménybeszámoló. Déri János 
diái. (ÉDÜ)

18 órakor: Kiállítás. Andrus
ka Károly zentai festőművész 
kiállításának ünnepélyes meg
nyitása. A kiállítás megtekint
hető 13-ig mindennap 15-20 
óráig, kivéve szombat, vasár
nap. (Pincegaléria.)

1- én 16 órakor: Munka és 
művelődés programja. A ma
gyar munkásmozgalom törté
nete VI. Az I. világháború és 
a KMP megalakulása. (4-es 
helyiség.)

2- án 16 órakor: Munkásaka
démia. A naprendszer bolygói.

2-án 18 órakor: Előadás. Il
lemtan - utcán és közlekedés
ben. (Ifjúsági klub.)

2-án 16 órakor: Munka és 
művelődés programja. Mun
kásakadémia keretében tartott

A nyári hónapok a nyaralás, a pihenés időszakai. Június elsejével a naptár szerint kezdetét veszi a nyár. A naptár szerint! Most, amikor e sorok íródnak, május közepén járunk, de az időjárás kimondottan télies. Meleg ide, hideg oda, üdülőinkben már készülődnek a vendégek fogadására. így nem tehetünk mi sem mást, mi is tervezzük a nyaralást. Reménykedve, hogy nem kell magunkkal vinni sem fakutyát, sem pedig korcsolyát.Harkányi üdülőnk egész évben üzemel. Saját strandjával, játéktermével, könyvtárával és társalgójával fogadja a beutaltakat. Étterme és büféje lehetővé teszi, hogy akár a négy fal közöt töltsék idejüket a pihenésre vágyók. Az orvosi ellátás is az üdülőn belül biztosított, így méltán minősül a Harkányi üdülőnk összkomfortosnak. Június I—augusztus 31-ig a főszezon időtartamára jelképesen már kihelyezték a „telt ház” táblát. Az őszi hónapokra azonban még lehet jelentkezni, s ezt nyugdíjas dolgozóink figyelmébe is a- jánljuk. Ebben az évben két turnusban fogadnak ércbányászokat az NDK- ból, s ennek megfelelően vállalatunk dolgozói az NDK-ban üdülhetnek.Mohácsi vízitelepünk május 15—szeptember 30- ig áll dolgozóink rendelkezésére. Az öt 4 ágyas és egy 6 ágyas faházakat a hétvégekre általában szocialista brigádjaink lekötötték. A hétközbeni napok szabadok, jelentkezni még lehet, a Duna várja a csendre és kikapcsolódásra várókat, nem is szólva a horgászás szerelmeseiről. A jól felszerelt konyha és szabadtűzhely, azaz az önellátás egy kis nomádéletet biztosít, melyet a városhoz szokott ember minden bizonnyal szívesen vesz. A mozgalmasabb életet kedvelőknek a másik parton pedig ott a város, mely a komppal könnyen elérhető.Az orfűi vízitelep május 15—október 15-ig kő- és faépületeivel várja az ugyancsak önellátásukról gondoskodó beutaltakat.

természettudományos előadá
son való részvételt javasol
juk. A naprendszer bolygói. 
(Nagyterem.)

3-án 18-01 óráig: Munkás
őrség családi estje.

5-én 17 órakor: Filmklub. 
Mussolini végnapjai (olasz).

5-én 18 órakor: Discó. (Ifjú
sági klub.)

7- én 18 órakor: Illemtani ve
télkedő. (Ifjúsági klub.)

8- án 18 órakor: Erdély. Déri 
János diái. (IV. üzem részére.)

8-án 18 órakor: Üzemi KISZ- 
bizottságok klubestje. (Ifjúsági 
klub.)

Büfé áll a vendégek rendelkezésére, mely az igényeknek megfelelően gondoskodik az élelmiszerek és italok beszerzéséről. A főzési lehetőség is biztosított. A társalgó televízióval, míg a konyha és fürdőszoba hideg, meleg vízzel adja a kényelmet. Jelentkezni ide is lehet az üzemi üdültetési felelősöknél.És, hogy mit ígér két balatoni üdülőnk, ahol június 1—szeptember 6-ig élvezhetik a magyar tengert dolgozóink? Balatonfüredi üdülőnkben teljes ellátásban részesülnek a beutaltak. A kultúrterem, a könyvtár és az emeletenkénti társalgók a pihenésben kifáradt vendégeknek minden bizonnyal kényelmes kikapcsolódást nyújtanak. A szokásos ismerkedési és búcsúestek segítenek még emlékezetesebbé tenni az ott töltött időt. De a program nem ennyi, mert szervezett formában kirándulásra is sor kerül. Az úticél Tihany. Ugyancsak szervezett formában szalonnasütéssel egybekötött balatoni borok poha- razgatására is sor kerül a Koloska-csárdában. Füredi üdülőnkben 200 dolgozónk élvezheti a szép környezetet és a programokat turnusonként.Balatonmárial üdülőnk két hetenként 80 főt fogad, akik teljes ellátásban részesülnek. Kultúrterem, könyvtár, terem- és kerti- játékok, valamint csónaká- zási lehetőség biztosítja a fürdőzés mellett a kellemes üdülést. A programban hetente filmvetítés, turnusonként hajókirándulás és a kéthelyi pincegazdaságban „borharapás” szerepel. A gyerekek részére sportvetélkedőket szerveznek. A faházakban megszűnt a lavórozás, hideg-meleg víz csorodgál a csapból.Jó tudni, akár száz sátor felállítására is van kempingezési lehetőség. Az idén már két napozóstég várja a napimádókat, a beutaltakat pedig egy fiatal, agilis, új üdülővezető. Végezetül a kellemes nyaraláshoz kívánunk jó szerencsét. Veress Tamás

8- án 16 órakor: Munka és 
művelődés programja. Termé
szettudományos előadássorozat 
II. Földünk vulkanikus terü
letei, földrengések és a velük 
kapcsolatos katasztrófák. (4-es 
helyiség.)

9- én 16 órakor: Munkásaka
démia VI. A naprendszer boly
gói.

9-én 18 órakor: Előadás. If
júsági turizmus. Tudnivalók 
a fiatalok utazási lehetőségei
ről, turisztikai kedvezményei
ről. (Ifjúsági klub.)

12-én 18 órakor: Discó. (If
júsági klub.)

A KISZ Mecseki Ércbányá
szati Vállalati Bizottsága négy- 
fordulós KRESZ-vetélkedőt 
rendez a kővetkezők szerint:

Három fordulóban KRESZ- 
totót kell kitölteni, melyet le
velezőlapon, vagy zárt borí
tékban kérjük a Szolgáltató 
üzem KISZ-vezetősége elmére 
(7673 Kővágószőlős) névvel, az 
üzem megnevezésével és pon
tos lakcímmel ellátva, minden 
szám megjelenését követő 4. 
nap 24 óráig beküldeni.

A legjobb eredményt elértek 
meghívást kapnak a negyedik 
fordulóra a MÉV központi 
tanácstermében, majd ügyessé
gi gyakorlat zárja a versenyt.

A vetélkedőre minden ve
zetői engedéllyel rendelkező 
dolgozó benevezhet.

Helyes válaszonként egy 
pont érhető el.

A verseny díjai: I. díj 1000, 
II. díj 800, III. díj 600, IV. díj 
400, V. díj 200 forint értékű 
vásárlási utalvány.

I. forduló

1. Lakott területen a „sebes
ségkorlátozás” jelzőtábla 80 ki

Szovjet-magyar 
pénztörténeti kiállításNagy érdeklődés kísérte vállalatunk központjában megnyíló szovjet—magyar pénztörténeti kiállítást, melyen megjelent Kun Lajos, a BDSZ KV titkára is.A kiállítás megnyitóján Tóka Jenő igazgató üdvözlő szavai után Czottner Sándor nyugalmazott nehézipari miniszter mondott megnyitó beszédet, majd Murvay László, az Érc-és Ásványbányászati Múzeum igazgatója a pénztörténeti
Valamit tenni kellene...

Kocsma az utcánValahogy megszoktuk már, hogy vásár alkalmával a régebbi szokásoktól eltérően, a gépkocsi motorház fedele az asztal, arról fogyasztják el a papírra tett hurkát, kolbászt, pecsenyét.— Nem tesz semmit — mondta valaki —, majd letöröljük egy papírral! Aztán felvette a sörös üveget és abból itta a kesernyés árpalevet.Azt azonban nehezen tudjuk megszokni, hogy az utca lett a kocsma. Mégpedig kora reggeltől, dél- előt kilenc óráig. Nem másutt, mint azon üzletek környékén, ahol zárt palackokban szeszes italt bort, sört, pálinkát —■ árusítanak. Míg korábban néhány zugivó elhúzódott úgy, hogy ne nagyon lás-
14- én 18 órakor: Sportvetél

kedő. (Ifjúsági klub.)
15- én 18 órakor: Kiállítás. 

Pandúr József festőművész ki
állításának ünnepélyes meg
nyitója. A kiállítás megtekint
hető 30-ig vasárnap kivételével 
mindennap 15-20 óráig. (Pince
galéria.)

15-én 18 órakor: Üzemi KISZ- 
bizottságok klubestje. (Ifjúsá
gi klub.)

15-én 16 órakor: Természet- 
tudományos előadássorozat III. 
A nap- és a naprendszer fo
gyatkozások. Munka és műve
lődés program. (4-es helyiség.)

15-én 18 órakor: A Szovjet
unió űrkutatásának története. 
Eredeti diafelvételekkel, (in. 
üzem részére.)

Állandó programok. Hétfő, 
csütörtök 16,30-18,30: pszicho
lógiai tanácsadás, szerda 16— 

zeneóvoda. Csütörtök
13 órakor MM-program. Vasár
nap 18-22 óra: ifjúsági tánc.

lométeres sebességet jelez, sze
mélygépkocsival milyen sebes
séggel haladhat?

a) 50 km/ó; b) 60 km/ó; c) 
80 km/ó.

2. Előzhet-e kikerülést végző 
járművet?

a) a párhuzamos közlekedés 
esetét kivéve, nem előzhet; 
b) nem; c) Igen.

3. Melyik útburkolatfajtánál 
kell esős időben a legnagyobb 
csúszásveszéllyel számolnunk?

a) beton; b) aszfalt; c) ke- 
ramlt.

4. Mekkora a megengedett 
legnagyobb sebessége lakott 
területen az oldalkocsis motor- 
kerékpárnak?

a) 40 km/ó; b) 50 km/ó c) 
60 km/ó.

5. Mekkora a megengedett 
legnagyobb sebessége lakott 
területen a két tonna összsú
lyú tehergépkocsinak?

a) 40 km/ó; b) 50 km/ó c) 
60 km/ó.

6. Mekkora gépkocsijának a 
megengedett legnagyobb sebes
sége lakott területen kívül, ha 
elromlott járművet vontat?

a) 30 km/ó; b) 40 km/ó; c) 
50 km/ó.

fejlődésről tartott tájékoztatást a jelenlevőknek. Tájékoztatójában — mint ahogy a kiállítás is bemutatta — időrendi sorrendben vezette végig a szarmatáktól, a hunokon és avarokon keresztül a sziléziai hadifogolytáborok szükségpénzeikig, valamint az 1944-ben megjelenő, a Vörös Hadsereg által kibocsátott papírpénzek történetét. Keller Gábor

sák, ma már kevésbé restelkednek, ha ezt az arra járók látják. Sok ember zsebében ott lapul a dugóhúzós bicska, vagy a sörbontó. Gyorsan koppan a söröskupak, mely vagy ott helyben marad, vagy legfeljebb egy belerúgás után az úttestre repül. Aztán egy vagy két húzás, máris üres az üveg, hogy másikat bontsanak helyette.De hasonlóan történik a kétdecis, vagy félliteres pálinkás üveg kupakjának lecsavarása is, melyen az a címke olvasható: vegyes kisüsti gyümölcs, törköly, vagy cseresznye. Nincs bosszankodás, ha nem elég nagy a választék.Kora reggel pukkan a literes üvegből kirántott dugó, hogy körbejárjon az üveg a 2—3 rettenetesen szomjazónál.Ezekben a műveletekben mindinkább az a veszedelmes, hogy mind nagyobb a vásárolt üvegek űrtartalma. Azt pedig nem lehet eltenni, mind el kell fogyasztani, hisz az üres üveg ára így térül meg.Valamit, tenni kellene az „utcai kocsmák’’ ellen is. Sok-sok türelemmel, okos szóval. De ha másként nem megy, akkor eréllyel, szigorral, sőt büntetéssel is, mert megengedhetetlen, hogy az élelmiszerüzletek mellett legyenek kocsmák, helyesebben az újra létesülő „talponállók”, amelyeknek már rég lejárt az idejük, s nagyrészüket meg is szüntették. Kiss József
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Ismét kiemelkedő eredmények

Az ifjúsági
verseny-
mozgalmak
értékelése

A vállalat központjának tanácstermében május 10- én került sor az 1977—78. évi ifjúsági munkaverseny- mozgalmat értékelő ünnepségre. Az elnökségben helyet foglalt Piti Zoltán, a KISZ megyei bizottsága titkára és Gyulai Sándor politikai munkatársa, valamint a vállalat gazdasági, párt- és tömegszervezeteinek vezetői.
Mészáros István, a KISZ vállalati bizottsága megbízott titkárának megnyitója után ifj. Rácz Gyula, az FMKT titkára értékelte az 1977. évi ifjúsági munka- verseny-mozgalmat. Az Alkotó ifjúság kiállítás és pályázat, valamint a KIM —KIT-mozgalom értékelését Szomolányi Gyula, az FMKT elnöke tartotta. Hangsúlyozta, hogy a vállalatvezetés jelentősnek tartja a pályamunkákat és mindig is számított azokra. Piti Zoltán örömmel nyugtázta a vállalat fiataljai körében kibontakozott munkaverseny-moz- galmat, s példaként állította más vállalatok fiatalsága elé. Bejelentette, hogy Hancsicsák Gábor, a IV. sz. bányaüzem ifjúsági brigádvezeitője a gazdasági építőmunkában kifejtett eredményeiért, a szocialista brigádmozgalomban végzett tevékenységéért KISZ Érdemérem kitüntetésben részesül.A kitüntetés átadása után tájékoztatta a részvevőket, hogy Hancsicsák jlvtárs képviseli a vállalat fiataljait a XI. Világifjúsági és Diáktalálkozón Kubában.Ezután Tóka Jenő igazgató kilenc szocialista brigádnak adta át a Vállalat kiváló ifjúsági brigádja kitüntető címet. Az Alkotó ifjúság pályázat első díját a Deák László által vezetett Fiatal Alkotók Kollektívája kapta fel töréshaj tó-padozat (KPV—1)makettjáért, második díjat 

Kapján Ejnár impulzusszámláló vizsgáló műszerért kapott. Harmadik díjjal Horváth Sándor úszófolyadékszint szabályozó automatája és Máté Kál
mán csillemérő műszere lett elismerve. Ezen túlmenően még hét pályaművet jutalmaztak. A KIM— KIT-mozgalomban folyamatosan részvevők közül hárman arany-, hárman ejflist- és kilencen bronz- plakettet kaptak.Szomolányi Gyula FMKT elnök a KIM—KIT—KIK- mozgalomban részvevő 18 fiatalnak nyújtott át pénzjutalmat. A NOSZF 60. évfordulója tiszteletére indított munkaversenyben három ifjúsági szocialista brigád, 3 FMKT kollektíva és a Szolgáltató üzem KISZ-szervezete kapott jutalmat kimagasló tevékenységéért. A KISZ-bi-

Hancsicsák Gábor vájár átveszi a KISZ Érdemérem kitüntetést Piti Zoltántól, a KISZ megyei bizottságának titkárától. Keller Gábor felvételezottsági rendezvények elő- FMKT-ban végzett tevé- készítésében és lebonyolí- kenységükért kilencen vet- tásában kifejtett eredmé- ték át Mészáros Istvántól nyes munkájuk elismeré- a tárgyjutalmakat, seként tizen, míg az V. T.
Négy-hat ló húzta a fúrógépet

Gőzgép pöfögött
a Trauzl mellett
Egy munkásélet emlékei

Újhelyi István főfúrómester, magyarul Pista bácsi, a Kutató-mélyfúró üzem dolgozója. Jelenleg és már régóta. De még régebben, 1942-ben szülőfalujában, Hajdúszoboszlón a Magyar Királyi Kincstári mélyfúrásoknál kezdte a a munkát, mint fiatal gyerek. Ahogyan elnézem így, szemben ülve vele, nehezen hihető. Korát meghazudtolja fiatalos lendülete, jó kedve.
— Pista bácsi, hogyan 

lettél fúrás?— Gyerek voltam még, amikor Hajdúszoboszló 1. és 2. sz. mélyfúrásokat mélyítették. Mindig ott játszottunk, lábatlankod- tunk, tetszett a pöfögő gőzgép — mert akkor még azzal hajtották a fúrógépet —, s amint felcseperedtem, közéjük álltam én is. Na, azután irány az ország. Dolgoztam Erdélyben, a földgáz, Üllőn, Bükkszéken melegvíz, Várpalotán, Komlós, Vasason, szén, Eplényben a mangánkutatásnál. Szép idők voltak, de más volt még a világ. Egy mostani fiatal fúrós bizony elcsodálkozna. Mi még az ütve működő Trauzl, Fauk gépekkel dolgoztunk. Ma már ezek legfeljebb múzeumokban láthatók. A gépeket egyik pontról a másikra még lovakkal húzattuk. A

szociális körülmények a maiakkal össze sem hasonlíthatók.
— Mikor jöttél vállala

tunkhoz?— Ez is régen volt, még 1954-ben. A II. sz. expedícióhoz kerültem. Akkor már fúrómester voltam. Bizony, még zűrzavaros, kezdetleges állapotok voltak. Azítán minden kialakult. Először Töttösön, majd Kővágószőlősön laktunk a családdal, mert 1949-ben megnősültem. Bizony, a fúrósfeleségek sorsa nehéz, itt azonban végre már együtt lakhattam a családdal, mert a lelőhelyen dolgoztunk. Később hűtlen lettem a napfényhez, egy darabig bányafú- rós voltam a II. sz. bányaüzemben. Miután visszatértem a Kutató-mélyfúró üzembe, újra nyakamba vettem az országot: Bala- tonfelvidék, Bükk, Börzsöny, Mátra, Zempléni hegység. De most már 1975-től kezdve, mint főfúrómester dolgozom.
— Ennyi év után talán 

nem is illik, de mégis 
megkérdezem: szereted-e a 
szakmádat?— Azt hszem, leghelyesebben így válaszolhatok erre: ha még egyszer kezdeném, megint csak fúrós lennék. A fiam mégsem lett az, bár dolgozott itt valameddig. Pedig szép szakma ez. Annak idején nem volt iskola, mindent úgy kellett ellesni az idősebbektől, a mesterektől, akik bizony sokszor féltették elárulni a szakmai fogásokat. Amióta dolgozom sok mindennel találkoztam, sok mindent megtanultam. 1952-ben tettem le a fúrómesteri vizsgát. Azóta is sokát kellett tanulnom: minden új gép, új technológia sok-sok tanulást, új ismereteket jelentett számomra, Sőt, he

Mai igényeknekmegfeleiőtömegpolitikai munka

Újrendszerű
szakszervezeti oktatásAz 1977/78-as oktatási év befejezésével egyidőben üzemeinkben már megkezdődött az új szakszervezeti oktatás szervezése. Szeptembertől új rendszer kerül bevezetésre, amelyet a 11 év óta megváltozott körülmények indokolnak.Az MSZMP KB 1976. októberi határozatát követően a SZOT elnöksége is felülvizsgálta és értékelte a szákszervezeti oktatás helyzetét és ez év január 20-i ülésén határozatot hozott a tisztviselői képzés és tömegpolitikai oktatás tartalmának, minőségének javítására.A szakszervezeti oktatás fő célkitűzése továbbra is a marxizmus—leninizmus elveinek, a' párt politikájának és a szakszervezeti mozgalom feladatainak megismertetése. Mivel a

lyenként is sokat változnak az alkalmazható módszerek, mindenütt tanultam valami úját. A tanfolyamok, továbbképzések mellett a gyakorlati életben. tanultam a legtöbbet.
— Erzed-e az üzem, a 

munkatársaid megbecsülé
sét?— Én úgy érzem, be- osztottaimmal jól kijövök, nincs velük problémám, hiszen jól ismerem minden gondjukat, bajukat, magam is közülük való vagyok. Az M—10 brigádban dolgoztam hosszú ideig, most Recsken az M—3- nál vagyok főfúrómester. Munkámért több elismerést kaptam: Kiváló dolgozó, Kiváló bányász és a Földtani kutatás kiváló dolgozója kitüntetésben részesültem, 25 év után megkaptam a Bányász Szolgálati Érdemérem arany fokozatát is. Már 1976-ban nyugdíjba mehettem volna, de még egy-két évet ráhúzok. Nem tenném ezt, ha nem érezném jól itt magam.

— S mi lesz a nyugdí
jazás után?— Az biztos, nehéz lesz megszokni. Talán veszünk egy kis kertet, ott fogunk dolgozgatni a feleségemmel. Egy unokám már van, remélem, majd több is lesz, velük is lesz időm foglalkozni. De a fúrósok, a ■ fúrógépek sokáig hiányozni fognak.Nehéz elképzelni Pista bácsit nyugdíjban, és az üzemet is nélküle. A mindig jókedvű, természetes magatartásé, jó munkatársat, barátot mindenki szereti. Szereti emberségé ért, megbízhatóságáért, jó munkájáért. Példakép lehet a fiatal dolgozók előtt személyesen, ő maga és munkásélete is.Koch László

szakszervezeti munka eredményességét nagy mértékben a tisztségviselők fel- készültsége határozza meg, képzésükre a jövőben az eddigieknél sokkal nagyobb gondot kell fordítani. A határozat a velük szemben támasztott követeléseket az alábbiak szerint fogalmazza meg:„Az oktatás tömegmértékben biztosítson a mozgalomnak olyan tisztségviselőket, aktivistákat, akik politikánk értői, jó politikai érzékkel rendelkező megvalósítói és képesek a mai igényeknek megfelelő politikai tömegmunkára.” Elméleti, módszertani, pedagógiai felkészültség magabiztosabbá teszi őket a rájuk bízott ügyek intézésében, megértőbbé az emberekkel való bánásmódban.A tanfolyamok eddig elfogadott rendszere és tematikája — mivel az oktatás nemcsak alap-, hanem továbbképző feladatokat is betölt —, a hallgatóság részéről jelentkező igényváltozást nem tudta követni. Ezért a. jövőben egymásra épülő alap- és továbbképző tanfolyamok biztosítják a tisztségviselői és szakszervezeti tagok politikai képzését, továbbképzését.1978 őszétől a tisztség- viselők alap- és továbbképzését vállalatunknál következő tanfolyamtípusokban szervezzük.1. Bizalmiak, bizalmihelyettesek alapképző tanfolyamai: Azoknak a tisztségviselőknek szervezik, akik még szakszervezeti oktatásban nem vettek részt.2. Szakszervezeti tisztségviselői továbbképzőtanfolyam: A korábbi
Felelős szerkesztők megyei 
tanácskozása vállalatunknál

A közelmúltban a megyei pártbizottság propaganda és művelődési osztályának szervezésében Tömpe Ferenc pb-munka- társ vezetésével vállalatunknál került sor az üzemi lapok és híradók felelős szerkesztőinek megyei tanácskozására. A feladat- meghatározó, valamint tájékoztató jellegű értekezleten előadás hangzott el az üzemi lapok feladatairól, a gazdaságpolitikai újságírás területén, a szakszervezet vezető testületéinek tevékenységéről, a mozgalom soronkövetkező feladatai

években bizalmi és különböző reszort tanfolyamot végzett alapszervezetitisztségviselők számára.3. Szocialista brigádvezetők továbbképző tanfolyama, melyen azok a brigádvezetők és helyettesei vesznek részt, akik az alapképzőt már elvégezték.Az .új tanfolyamokon a hallgatók olyan tankönyveket kapnak, melyek a témák alapos egyéni feldolgozását segítik.Szeptembertől a tömegpolitikai oktatások rendszere is egyszerűsödik. A jövőben a politikai alapismereteket a kétéves Társadalmunk kérdései című tanfolyam nyújtja. Az első évfolyamon általános politikai, gazdasági és világnézeti kérdésekkel, a második évfolyamon a legalapvetőbb szakszervezeti ismeretekkel foglalkoznak a részvevők. Erre az alapra épül az évente változó és a hallgatóknak témaválasztási lehetőséget biztosító Időszerű kérdések továbbképző tanfolyam. Az alap- és továbbképző tanfolyam együttesen alkotja majd a tagság tömegpolitikai oktatásának rendszerét, melynek bevezetése az 1978/79-es oktatási évtől fokozatosan történik.A tanfolyamokat végzett hallgatók az 1978/79-es oktatási évtől kezdődően bizonyítványt kapnak. A szakszervezeti oktató- és nevelőmunkában a legfontosabb helyet kétségtelen a tisztségviselők és a tömegpolitikai oktatások foglalják el. Jelentőségük bármilyen nagy is, az új oktatási formák csak akkor érik el igazán hatásukat, ha áthatják a szakszervezeti munka egész területét. Dr. Roisz Andrásné

ról, a Vörös Csillag Érdemrenddel kitüntetett 30 éves MHSZ tevékenységéről, ünnepi rendezvénysorozatáról és vállalatunk lapja, a Mecseki Ércbányász munkájáról. Az ülést követően üzemlátogatásra került sor az Ércdúsító üzemben, ahol tájékoztató hangzott el az üzem, valamint a vállalat gazdasági-társadalmi életének helyzetéről. A rendezvényen részt vett Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára, Tóka Jenő igazgató.
TUKORA  ISTVÁN
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Sportolás rendszeresen és jókedvűen

Gyermektől
a felnőttig

Gyermek- és asszonytorna! Néhány évvel ezelőtt még csak hallani lehetett róla, ma már egyre több a lelkes híve, gyakorlója. Lenne még a jelenleginél is több vállalkozó, ha más vállalatnál is rendszeresítenék a tornát. Éppen ezért nagyon jó az a gyakorlat, amelyet a Mecseki Érc- bányászati Vállalat és a PMSC tömegsport bizottsága a 39-es dandár úti iskola tornatermében folytat.A tanfolyamnak jó a híre városszerte. Sokan megszerették, különböző foglalkozású nők járnak oda rendszeresen, hetente két alkalommal. Akárcsak az iskolások részére, számukra is közeledik az „év vége”. Látogatásunk az utolsó foglalkozásra esett.Hétfő, háromnegyed hat. Az előcsarnokban várakozó szülők. Nemsokára véget ér a gyermektorna.
— Miért tornáztatja a 

kisfiát? — kérdezem a mellettem álló anyukát.— Mert a kisfiam szeret tornázni, nagyon fontos, hogy a gyerek megszeresse a sportot, később pedig éljen is vele.
— Sportolót akar nevel

ni a fiából?— Nem, majd ő eldönti abban az időben.Előrelátó válasz. Beszélgetésünk félbeszakad; nyílik a tornaterem ajtaja, tódulnak ki a jövő reménységei, keresik az apukát, anyukát.A tornateremben megtörtént a váltás, felnőttek sokasága veszi birtokba a szereket, az ajtóra akár ki is lehetne tenni a telt ház feliratú táblát. Deli István tornatanár széttárja a karját, mintha azt mondaná, mit csináljak, ez van. így helyes, bólintok a fejemmel feléje. A terem egyik sarkában egy ismerőst látok.
— Miért csinálja a tor

nát? — kérdezem és látom az arcán, hogy mep- lepődik a kérdésen. Igazit a „szerelésén” és tömören válaszol: — Mert szeretem.
— Hogy tud a családja 

mellett rendszeresen időt 
szakítani?— Nézze, nekem mindig van időm arra, amit kedvvel végzek. Márpedig a K. M.

FÜRÉ LÉPNI SZABAD! Uj színfolttal gazdagodott lakóterületünk, a Kertészeti és Parképítő Vállalat ízléses napozó „nyugágyakat” helyezett ki a parkokba.Hegyi József felvételé

tornát kedvelem. A munkám természete miatt ugyan sokat járkálok, de az kevés. A torna megmozgat, felfrissít. No, meg az életmódom is meghatározza, hogy éppen ezt a sportlehetőséget válasszam, nem vagyok már fiatal és a családom elvégzi este helyettem a munkát...Közben megkezdődik az óra. Jóval több, mint negyvenen szoronganak a teremben. Mint lenni szokott, néhányan elmaradtak, lemorzsolódtak, s helyettük újak jöttek. Nézem őket, a mozgásuk nem éppen szívgyönyörködtető, de nem is ez a fontos.Az egyik részvevőhöz fordulok — kérése a név elhallgatása.
— Mióta csinálja?—• Most vagyok itt második alkalommal és igen sajnálom, hogy ez az utolsó óra, majd jövőre .;.
— Honnan értesült, hogy 

létezik a tanfolyam?— Újságból és egy ismerősöm hívta fel rá a figyelmemet.
— Az első órán és most 

nem érez elfogódottságot, 
zavart?— Nem, dehogyis. Sőt az orvosom négy éve csi- golyameszesedést állapított meg, még nem érzem, hogy fájna, de esetleg később ...

— Nem gondolja, hogy 
későn kezdett bele?— A sportot elkezdeni — bármilyen korban — soha nem késő!S milyen igaza van. Időközben vége az órának, a terem kiürül. Deli tanár úrral beszélgetünk.

— Mi a célja a torná
nak?— Egészséges alapot adni az életnek, akik idejárnak ezt jól tudják.

— Van haszna?— Feltétlenül. Még annak is megéri, aki csak egy-két alkalommal jelenik meg.
— Kinek ajánlja a tor

nát?— Mindenkinek, aki egészséges akar lenni.

Brigádvetélkedő 
a tornapályánMájus első szabad szombatján az égervölgyi tornapályán adott találkozót egymásnak a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem gépészeti üzemegységének két társbrigádja, a többségében műszakiakból álló Bánki Donát szocialista brigád és a TMK-mű- hely MSZB szocialista brigádja. Az erdei tomapálya adottságait jól kihasználva játékos sportvetélkedővel tarkították az összejövetelt.Különösen a rúdmászás, távolugrás és kapurarúgás hozott szoros küzdelmet. A közösen készített ebéden részt vettek az üzem által patronált Alkotmány utcai gyakorlóiskola VI. b osztályának tanulói is. Mindenkinek ízlett a nyárson- sült kolbász és szalonna, amit vidám hangulatban a zöld gyepen, festői környezetben fogyasztottak el.Délután a gyerekek vetélkedőjén mulatott a társaság. Volt ott kötélhúzás, labdajáték, staféta, sőt még erdei „betűkereső-verseny” is. Végkimerülésig tartó focival zárták a napot, melyre még sokáig szívesen fognak visszaemlékezni. Svastits Aladár
Labdarúgás

Újra a Kutató- 
mélyfúró 
az esélyes

Két fordulóval a tavaszi baj
nokság befejezése előtt 4 pont
ra növelte előnyét a listave
zető Kutató-mélyfúró a Köz
pont ellen. A múlt évi bajnok 
ezúttal is biztosan és tudato
san tör célja felé, az már biz
tos, hogy a tavaszi elsőséget 
nem lehet tőlük elvenni. An
nál nagyobb viszont a küzde
lem a 3. helyért. A két tíz
pontos IV. és III. üzem az 
utolsó fordulóban találkozik. 
A győztes nagy lépést tehet a 
bronzérem bebiztosításáért és 
egyúttal versenyben maradhat 
a bajnoki címért folyó küzde
lemben is. A II. üzem A csa
pata lassan, de biztosan „o- 
son” felfelé a tabellán, újabb 
győzelmével az 5. helyre ke
rült. A IX. forduló legnagyobb 
meglepetése az eddig gyengél
kedő Anyagosztály nagyará
nyú győzelme a III. üzem el
len, valamint a Kls.-kut. 16:2- 
es, katasztrófális veresége a 
Központtól. A többi mérkőzé
sen az esélyes csapatok dia
dalmaskodtak.

A 35 éven felüliek bajnoksá
gában 6—6 ponttal a Központ 
és a IV. üzem vezet. Arány
lag együtt a mezőny, a lis
tavezető és az 5. helyezett kö
zött mindössze 2 pont a kü
lönbség. Ez is jellemzi, hogy 
mennyire kiegyensúlyozottak 
az erőviszonyok, nincs kiemel
kedő, illetve gyenge csapat a 
bajnokságban. Nehéz lenne jó
solni, mely csapatok jutnak 
dobogóra, inkább várjuk a 
küzdelmek folytatását...

HÍREK
AZ ÉRCDÚSÍTÓ üzeni dr. Münnich Ferenc és Ifjúság szocialista brigádja a közelmúltban családi estet rendezett a Ságvári Endre Művelődési Házban. Az ízletes vacsora után vidám táncmulatságot tartottak. A rendezvényre meghívták a nyugdíjasokat is.

©AZ ÉV első négy hónapjában kilenc dolgozó igényelte és kapta meg a 100 —100 ezer forint állami támogatást bányász családi ház építéséhez. Ezzel 76 főre emelkedett azok száma, akik ebben az akcióban részt vesznek. A lapunkban is meghirdetett nagyárpádi családiház-épí- tés lehetősége igen mérsékelt érdeklődést váltott ki, mindössze két dolgozó jelentkezett.
©A VÁLLALATI szakszervezeti bizottság a szak- szervezeti oktatást végző propagandisták részére május 20-án kirándulást szervezett. A 47 fős csoport meglátogatta a gcmenci vadrezervátumot és megismerkedett Szekszárd nevezetességeivel.
©AZ ÜZEMI amatőr népművészek II. országos találkozójára hirdetett pályázatra vállalatunk tizennégy dolgozója adta be jelentkezési lapját. A pályázók ötvösmunkáikat, fafaragást, csontfaragást, bőrdíszművet és egyéb kézimunkákat ajánlottak fel. A jelentkezés elfogadásáról értesítést fog küldeni a művelődési központ. A találkozót 1978. november 25—26-án tartják Dunaújvárosban.

Június 17-én, szombaton OrfűnNem tudom ki, hogy van vele, de engem mindig meghat a júniálison való részvétel. Felidézi gyermekkorom és múló ifjúságom ezernyi szép emlékét, de eszembe juttatja a vállalat júniális rendezvényeit is.Bevallom őszintén, nagyon készülök rá, megtudtam, hogy június 17-én a vállalati szb minden eddigit felülmúló színes, nagyszabású júniálist rendez Orfűn.Mivel ez sokakat érdekel, kellő körültekintéssel sikerült megszereznem a kulturális és sport rendezvényeinek „haditervét”, melyet az szb „tikos” dokumentumként kezelt. így bepillantást nyerhetünk és felkészülhetünk a műsorbombák fogadására. Tehát a támadás kezdete június 17. Hadművelet pontos föidrajzi helye: Orfű. A várost reggel 8,30—10 óra között a Központ irodaház elől induló külön autóbuszokkal lehet elhagyni. Fontos, hogy megérkezés után mindenki keressen árnyékos, bombabiztos helyet, lehetőleg a lacikonyhák és büfék megközelít

KERESZTREJTVENY
Rejtvényünk vízsz. 1. és függ. 1. sorában Étienne Rey egyik 
aforizmáját idézzük. Megfejtésül az aforizmát kérjük bekül
deni a szerkesztőség címére 1978. június 10-ig. A helyes 
megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Afrikai folyó. 
15. Kugli. 16. Néger törzs. 17. 
Erdei állatok. 19. Ételízesítő. 
21. Tréfa csattanója. 22. Bátor
kodik. 23. Gravíroz. 25. Lopva 
figyel. 27. Gyilkolj. 28. I.T. 30. 
Acsszerszám. 33. E.A. 34. Csa
padék. 36. Régi. 37. Omladék. 
38. Igen — oroszul. 40. Sérü
lés. 42. Igekötő. 43. Mohón 
eszik. 44. B.S. 45. Hajlata. 47. 
Hangtalan garat. 49. ősi. 51. 
Színesfém. 52. Gyom. 53. Be
cézett Róza. 55. Piros — né
metül. 56. Szántóeszköz. 57. 
Kettős mássalhangzó. 58. Be
cézett idegen férfinév. 59. Ket
tős mássalhangzó. 61. Lakoma. 
63. Kiejtett mássalhangzó. 64. 
Ügyész képviseli. 65. Igefajta. 
67. Megjelölésre szolgál. 68. 
A.B. 70. Község, i.sz. 8144. 73. 
M.L. 74. Harmadik hatvány. 
76. Becézett női név. 77. Köl
temény. 78. P.E.M. 79. Női 
név (ford.). 81. I.E. 83. Hely
határozó. 84. Gabonatároló. 86. 
Kőbányájáról nevezetes. 88. 
Kilátásba helyezett.

Függőleges: 2. Pénzzel ki
egyenlít. 3. Fafajta. 4. Kerek 
végei 5. F.R. 6. Gazdasági Ta
nács. 7. Igen — angolul. 8. 
Ürmérték. 9. Kicsinyítőképző. 
10. A.B. 11. Égitest. 12. M.N. 
O.ö. 13. Attila névváltozata. 
18. Evőeszköz. 20. Bátorkodik. 
24. Beszédegység. 25. Ipari nö
vény. 26. Város New York kö

Júniális
Látványosság földön, vízen, levegőben — Magyarnóta — Divatbemutató — Lacikonyhák — Sport — Ejtőernyős ugrás — Tűzijáték — Búvárok — Bálhető távolságán belül, mert az ostrom egésznapos lesz.Fagylalt, édesség és cukrászat, gyors és pontos felderítésére a gyermekeket küldjék, a felnőttek pedig igyekezzenek beszerezni a palackos tölteteket. Vigyázat! kb. 10 óra felé először a MÉV fúvószenekarának hangversenyére, majd 11 óra tájban a Pécsi Nemzeti Színház társulatának műsorára lehet számítani. A műsorral remélhetőleg sok „foglyot” ejtenek. Ezt követően Dö- römböző Géza és népi zenekara, majd a KISZÖV népi táncegyüttesének műsora következik, közben láthatjuk a Konzum Áruház divatbemutatóját, melyet árusítással kötnek egybe. Este Cserti János és zenekara húzza a talp- alávalót és a közönség táncra perdülhet. A kultúrműsorral egyidőben a

zelében. 29. Vitéz. 31. Férfinév. 
32. Szerb körtánc. 32a. Szélhár
fa. 35. Lefokoz. 39. Miskolc he
gye. 41. Vegyjele: Br. 43. An
gol hosszmérték. 44. Nyugal
mi állapot. 46. Mutatónévmás. 
48. Tíz hangzói. 50. Diplomás 
rövidítés. 51. Rénium. 54. 
Község, i.sz. 8724. 58. Vízinö
vény. 60. Mint függ. 7. 62. Me
ző. 65. Aki betűi. 66. Mint 
függ. 24. 69. Tőzsde. 71. Vers
sorok összecsengése. 72. Női 
név. 73. Hová. 75. Utolér. 78. 
Szőrme. 80. össze-vissza ver. 
81 Szópótló. 82. Napszak. 83. 
Középen megad. 85. Ver. 86. 
Nem régi. 87. Arany. 88. Hú
ros fegyver.

Juhász Károly

Lapunk május 1-i számában 
közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

Könnyebb nagy boldogságot 
ígérni, mint valóra váltani ezt 
az ígéretet. Minden nőben 
anyós rejlik.

Könyvjutalomban részesül
tek: Varga Mária (7631 Csertő, 
Gagarin tér 3.), Zsizmon Géza 
(ÉDÜ), Achim Mátyás (7633 
Pécs, Kállai Éva tér 1.).

sportversenyek is megkezdődnek. Előbb a labdarúgó-, kézilabda-, kosárlabda-mérkőzésekre, majd a délutáni órákban az ügyességi számokra kerül sor. Legyünk óvatosak, nemcsak a földön, hanem a vízen és levegőben is lesz látványosság, a déli órákban az ejtőernyősök ugrása, majd a műrepülősök bemutatóját követi a köny- nyű- és nehézbúvárok víz alatti versenye. A Pécsi Ércbányász modellezői is tartanak vízi- és légibemutatót, furcsa szerkezetű gépeikkel.Ennyit dióhéjban, a megtudott haditerv részleteiről. ők felkészültek, hát készüljünk fel mi is ne- vetőizmainkkal, jó kedvvel, vidám hangulatban fogadjuk a vállalati júniális műsorát. Kovács Miklós
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A vállalati  KISZ-bízottság küldöttgyűlésén

Beszámoló a IX. kongresszus 
óta végzett munkáról

■ smct eltelt egy moz-■ galmj év, újból elérkezett az ifjúsági szervezet ahhoz a jelentős szakaszához, amikor számot ad az elmúlt időszakban végzett munkáról, egyben felkészül az újabb feladatokra. Az elmúlt hónapokban került sor az alapszervezetek, a KISZ- vezetőségek vezetőségválasztó, beszámoló és feladatmeghatározó taggyűléseire, küldöttgyűléseire.A Központ tanácstermében a közelmúltban került sor a KISZ vállalati bizottsága küldöttgyűlésére.— Ez a fórum fontos lépcsőfoka fiataljaink életében. összegezzük az alapszervezeti taggyűléseken elhangzott észrevételeket, javaslatokat és választjuk meg a vállalati vezető testületeket. Ez az- a fórum, ahol üzemeink küldöttei tolmácsolják a vezető testületeknek és egymásnak a fiatalok véleményét az elvégzett munkáról. ötleteiket és javaslataikat a mozgalmi munka színvonalának további növelése érdekében — mondotta megnyitójában 
Kapás László, a tanácskozás elnöke.A küldöttgyűlésen megjelent Tóka Jenő igazgató, a megyei párt-vb tagja, 
Kiss György, a megyei Pártbizottság párt- és tömegszervezeti osztály helyettes vezetője, Piti Zol
tán, a KISZ megyei bizottsága titkára, Kovács 
István, a vállalati pártbizottság titkára, Rákos Já
nos, a KISZ városi bizottsága első titkára, Ormándi 
Géza, a vszb képviselője, a vállalati ifjúsági bizottság vezetője, Gyulai Sándor, a KISZ megyei bizottsága politikai munkatársa, az üzemek párt- és gazdasági vezetői és nyolcvanegy küldött.A IX. kongresszus óta végzett munka tapasztalatait, a határozatok végrehajtását az írásos beszámoló részletesen tartalmazta, melyet szóban Mészá
ros István megbízott KISZ- titkár egészített ki. Majd sor került a hozzászólásokra.— A beszámoló alapján elmondhatjuk, vállalatunk KlSZ-bizottsága összességében jó munkát végzett. Mégsem hagyhatjuk szó nélkül azokat a problémákat, melyek közvetlenül üzemünk KlSZ-fiataljaj- nak egy-egy csoportját érintette, közvetve viszont tossz hatással lehet továb-

Kapás László, a küldöttgyűlés elnöke köszönti a részvevőket.Kiss László felvételebi feladataink végrehajtásában — mondotta felszólalásában Antonin István, a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem küldötte. Részletesen elemezte a gondokat, majd elmondta észrevételeit a VIT-rendez- vények és az ifjúsági szocialista brigádmozgalommal kapcsolatban.
Lendvai Anna, a Szolgáltató üzem küldötte az alapszervezetek beszámoló taggyűlésein és az üzemi küldöttgyűlésen elhangzott észrevételeket és tennivalókat mondta el hozzászólásában. Majd kitért arra, hogy az üzemben, de főleg az öntöde területén, milyen népszerű és eredményes a Vedd észre, tedd szóvá, oldd meg mozgalom. Az elmúlt két évben több mint 40 észrevétel valósult meg a mozgalomban.
Garai János, a IV. sz. bányaüzem fiatalja az Ifjúsági klub jelenlegi problémáit és azok megoldásainak lehetőségeit feszegette. A hibák felsorolása közben megemlítette: a fiatalok igenis igénylik és magukénak érzik a klubot, s a jól kiválasztott és őket érdeklő programokra szívesen eljárnak.
Deák László ugyancsak a IV. sz. bányaüzemből tömören fogalmazva mondotta el az üzem fiataljainak sokirányú észrevételeit.
Kovács István, a vállalat pártbizottságának titkára hozzászólásában elismerését és köszönetét fe

jezte ki azért a munkáért, amit a KISZ-fiatalok az elmúlt választás óta gazdasági, társadalmi és más területen végeztek.
Kiss György, a megyei pb párt- és tömegszervezeti osztály helyettes vezetője felszólalásában többek között a következőket mondta:— A párt XI. kongresz- szusa határozatában azt szabta meg a KISZ részére folyamatos feladatul, hogy erősítse politikai befolyását a fiatalok között, nevelje a fiatalokat önállóságra, kezdeményezésre és kötelességtudatra. Ezen elvárások alapján nyugodtan kijelenthetem, hogy eredményes munkáról adhatnak számot és jól dolgoztak a párt által meghatározott célok elérése érdekében.Jogos igény jobban élni, de ennek az anyagi alapjait is meg kell termelni és, hogy a feladatunknak eleget tudjunk tenni, lássuk helyünket, szerepünket az országban és a szocialista világrend- szerben. Ismereteinket állandóan bővíteni, gyarapítani kell politikai és szakmai vonatkozásban egyaránt.Tizen ke tten szólaltak fel. Az elhangzottakra Mészá

ros István a KISZ vállalati bizottsága nevében adta meg a választ. Ezt követően a küldöttgyűlés egyhangúlag elfogadta a beszámolót a kiegészítésekkel együtt.

A tanácskozás elnöke bejelentette, a KISZ vállalati bizottsága tagjainak mandátuma lejárt. A küldött- gyűlés feladata, hogy megválassza a bizottság titkárát, a 15 fős bizottságot, a pénzügyi ellenőrző bizottság elnökét és az ötfős tagságot, valamint 8 fő küldöttet a KISZ megyei bizottsága küldött- gyűlésére.A tanácskozás egyhangúlag elfogadta a jelölőlistát, majd a titkos szavazásra került sor. A küldöttgyűlés a KISZ vállalati bizottsága titkárának 
Mészáros Istvánt választotta meg. A szavazatok ismertetése után Piti Zol
tán, a KISZ megyei bizottsága titkára kért szót. Köszöntötte a megválasztott vezetőket és a küldötteket. Szólt arról, hogy a választás véget ért, a munkák befejeződtek, de a bizottság munkája most veszi kezdetét. Beszélt a VIT nemzetközi jelentőségéről, a nyári vezetőképző táborok feladatairól, az ötödik ötéves terv második feléről, a gazdasági építőmunkáról. Majd hivatalosan bejelentette, hogy a KISZ megyei bizottsága 1978. márciusi állásfoglalása értelmében a KISZ vállalati bizottsága járási jogot kapott és ennek megfelelően közvetlenül a KISZ megyei bizottsága hatáskörébe tartozik.A küldöttgyűlés a DIVSZ- induló hangjaival ért véget. Veress Tamás

Az ÉDÜ végtermék üzemrész konccntrátum nyomó- szűrőinek olajhidraulikus csővezetékei nagy és rendszeres igénybevételnek vannak kitéve, ezért a csőtörések elkerülhetetlenek. Felvételünkön, Lőrincz Jenő ügyeletes lakatos (jobbról) végez olajcsőcserét, melyben Palik Ferenc vegyipari szakmunkás segédkezik.Keller Gábor felvétele
A cselekvési program
időarányos végrehajtása

Vállalatunk és üzemünk előtt álló megnövekedett feladatok eredményes végrehajtása érdekében a vállalatvezetés számít a kommunisták szervező, koordináló és példamutató munkájára. •A IV. sz. bányaüzem lies körletének pártvezetősége elhatározta, hogy a termelő munkát a politika középpontjába állítja. Ennek érdekében, a többi alapszervezethez hasonlóan — ebben az évben először —, alapszervezetünk is elkészítette cselekvési programját. A program végrehajtása biztosíték a körlet előtt álló gazdasági-termelési feladatok eredményes megoldására.A program tartalmazza: a munkafegyelem megszilárdítását ; az anyagellátás szervezését és ellenőrzését; műszak kiteljesítés, optimálissá tételét; a gépi berendezések maximális kihasználását; a munkahelyek optimális telepítését; az anyaggal való takarékosságot; a baleseti helyzet javítását.A cselekvési programban foglalt feladatokat határidőhöz kötöttük és az alapszervezet egy-egy kommunistáját tettük felelőssé a feladat végrehajtásáért. A program rögzíti azt is, hogy negyedévenként a pártvezetőség értékelje a végrehajtást.A közelmúltban értékeltük a cselekvési program első negyedéves alakulását,

és megállapítottuk, hogy azt időarányosan eredményesen teljesítettük. Nagyon hatékonyan vették ki részüket a munkából a pártcsoportok, akik jelezték a problémákat, mozgósították a szocialista brigádokat, beszélgetések és szóbeli agitációval ismertették a cselekvési programot a körlet összes dolgozójával.A pártvezetőség irányításával bevontuk a program végrehajtásába a KISZ-szervezetet és a műhelybizottságot is. A körlet műszaki gárdája egyértelműen állt a cselekvési program végrehajtása mellé. Pártvezetőségünk szoros kapcsolatot alakított ki a gépészet és a szállítási körlet pártvezetőségével, hogy a termeléshez szükséges hatékony kiszolgálást napról napra biztosítani tudjuk. A körlet négyszög hatékony és pártszerű együttműködése is egyik fontos biztosítéka a program végrehajtásának.
Az első negyedév értékelése alapján a pártveze- tőség megállapította, hogy a körlet előtt álló feladatokat minden területen túlteljesítettük. A pártvezetőség felhívta az alapszervezetek kommunistáinak figyelmét, hogy az év hátralevő részében is tartsák elsődleges feladatnak a cselekvési programban foglaltak végrehajtását.Bús János



2 ÉRCBÁNYÁSZ 1978. JÚNIUS 15.

Az orvosok és asszisztensek értünk dolgoznak A szakszervezeti tanács és bizalmi küldöttek együttes tanácskozása

— Korunk orvostudománya mind többet tesz a betegségek megelőzése és a gyógyítás érdekében. Első és legfontosabb feladatunknak mi is a betegségek megelőzését tartjuk, s ezt szolgálja az évenként ismétlődő szűrővizsgálat — mondta bevezetőül Dr. Bank József, a vállalati egészségügyi szolgálat vezető főorvosa, amikor a szolgálat tervei, elképzelései felől érdeklődtünk. Majd így folytatta:— Feladatainkat rendelőintézeti szakorvosi szinten és üzemorvosi ellátással biztosítjuk. Az orvos számára a betegségek megelőzése az elsődleges, de ehhez az kell, hogy a munkahelyeken adódó ártalmak minimálisra csökkenjenek.— Az üzemorvosi ellátásnál mielőbb törekednünk kell az „egy üzem egy orvos” lehetőségének biztosítására. Ezalatt azt értem: el kell érnünk,hogy a munkábaállás előtti alkalmassági vizsgálatot, a szűrővizsgálatot, a gondozási tevékenységet és a gyógyítást (táppénzre vételt) adott üzemen belül
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Egy üzem,egy orvos

egy orvos végezze, az üzemorvos. Csak így válik lehetségessé, hogy az orvos megismerje a dolgozó problémáit és a dolgozó is ismerje kezelő orvosát. A fenti tevékenységeket eddig négy orvos igen gyakran párhuzamosan, egymástól függetlenül végezte.— Ennek a változtatásnak a megvalósulásához a személyi és tárgyi feltételek nagy részt adottak, illetve biztosítani kell. Belső átcsoportosítással megoldhatók, de ennek megfelelően az üzemorvosok rendelési ideje is módosulni fog.— A vállalat dolgozóinak jobb egészségügyi ellátása érdekében tervezzük főfoglalkozásban rheuma- tológus, bőrgyógyász szakorvosok beállítását. A bőrgyógyász szakorvos beállításával várhatóan szép eredményeket fogunk elérni az üzemekben előforduló bőrbetegségek csökkentésében. A rheumatoló- gus szakorvos felügyeletével az üzemegészségügyi szolgálaton belül, elektro- fiziko- balneo terápiás kezelésekkel kívánjuk gyógyítani • az ilyen jellegű megbetegedéseket. Ezzel a városi rheumatológiai szak- rendelés zsúfoltságát is csökkentjük, de a vállalat dolgozói is előnyösebb és gyorsabb kezelésben részesülhetnek. A szakorvos munkábaállása azt a lehetőséget is jelenti, hogy a II. sz. bányaüzem súlyfürdővel is ellátott létesítménye „megnyílik” a többi üzem mozgásszervi megbetegedésben szenvedő dolgozói előtt is.— Távolabbi terveinkben szerepel orr-fül-gége és pszichiáter szakorvosi rendelések beindítása, az utóbbival pszichológus beállítását is tervezzük.— Július elsejétől várhatóan megvalósítjuk, hogy a két fogorvos között az üzemeket arányosan megosztjuk — mondta befejezésül a vezető főorvos.Vállalatunk nagyüzem
Napirenden a lapunk munkája

Lapunk létrejöttét párt- bizottságunk kezdeményezte, segítette és határozta meg feladatait. A munkatervnek megfelelően testületi üléseken vitatja a végzett munkát és határozza meg a tennivalókat..Ennek szellemében május 19-i ülésén a vállalati pártbizottság agitációs és propaganda bizottságát 
Geisz Ferenc felelős szerkesztő tájékoztatta a lap munkájáról. Ismertette a megjelenés óta eltelt 15 év eredményeit. Ezt követően a lap agitációs és propaganda munkáját, a laöz- művelődést segítő tevékenységét tárgyalta a bizottság. Megállapította, hogy a lap kiemelt feladatként kezeli a kulturális kérdéseket, az oktatás és

és így egészségügyi ellátása a kisebb vállalatokkal szemben kettős. Egyrészt a dolgozóknak biztosított lakóhely szerinti orvosi ellátás, másrészt az egészségügyi szolgálaton belül nyújtott üzemi és szakorvosi ellátás, mely a mi esetünkben nagyobb részt vállal. Az orvosok és asz- szisztensek értünk dolgoznak, az egészségünkért.—VT—
Pályázati felhívás
a szakszervezeti tagság ás tisztségviselői 
oktatás tapasztalatainak feldolgozásáraA SZOT Kulturális agitációs és propaganda osztálya pályázatot hirdet a szakszervezeti mozgalomban a tagság és a tisztségviselői oktatás propagandistái és előadói, valamint az oktatást felügyelő irányító, ellenőrző tisztség- viselőknek és az oktatási intézményekben dolgozó politikai munkatársaknak.A pályázó a tanulmányában a tagság és a tisztségviselői oktatás tartalmi, módszertani kérdéseiben elért eredményeket, az oktatás hatékonyságánakvizsgálatában tapasztaltakat, vagy egyéb oktatással összefüggő kérdést dolgozhat fel. A témajavaslat az üzemi szakszervezeti bizottságoknál megtekinthető.Pályázni lehet minden olyan dolgozattal, tanulmánnyal, amely segít feltárni az oktatás eddigi eredményeit, elősegíti a szakszervezeti oktatás hatékonyságának további fokozását. Csak olyan pályaművet lehet beküldeni, amely cikk, vagy tanulmány formájában még önállóan nem jelent meg.A pályázatok terjedelme 10—15 gépelt oldal legyen, kiegészítve táblázatokkal,

művelődési feladatok végrehajtását, továbbá, jól szolgálja a szocialista életmód alakítását. Ezután a bizottság megtárgyalta a lap további feladatait. Az ülés az írásos jelentést a szóbeli kiegészítéssel együtt elfogadta.A párt-végrehajtóbizottság május 25-én tárgyalta lapunk munkáját, tevékenységét és megállapította; főleg az utóbbi években sokat fejlődött a lap, színvonala megfelel az olvasók által támasztott követelményeknek. A végrehajtó bizottsági ülés elismerően nyilatkozott a lap agitációs és információs, valamint kulturális tevékenységéről, majd meghatározta a lap további feladatait.

A vállalati szakszervezeti tanács és az üzemek bizalmi küldöttei, meghívottak és vendégek — közöttük Dan- 
dó István, a BDSZ osztály- vezetője és Rameisl Ferencné, az SZMT titkára — gyűltek össze 1978. május 24-én a központi irodaház nagytermében, hogy megvitassák az éves munkáról kiadott beszámolót.Rácz Gyula, a vszb titkára szóbeli kiegészítőjében külön foglalkozott — az egyes területeken elért eredmények ellenére — a további erőfeszítések szükségességével. így többek között; a lakáshelyzet, a munkaerő és munkafegyelem, biztonsági helyzet stb. kérdésével.A szóbeli kiegészítést

alkalmazott szemléltetéssel, eredeti dokumentumokkal.A pályázat jeligés. Jeligével ellátva kell a dolgozatot beküldeni. A dolgozat mellékletként zárt borítékban a pályázók nevüket, címüket és foglalkozásukat csatolják.A pályaművek beküldési határideje 1978. október 30. a beküldött pályázatokat szakértői bizottság értékeli és rangsorolja. A pályázatok díjazása: első díj 5000 forint, II. díj 3000 (kiadásra kerül 3 második díj), III. díj 2000 (kiadásra kerül 5 harmadik díj), IV. díj 1000 forint (kiadásra kerül 6 negyedik díj).A bíráló bizottság a pályaművek értékelésénél a témák kifejtésének szintje alapján azonban egy-egy díjat megoszthat. A pályázatokat a SZOT Kulturális agitációs és propaganda osztálya címére: 1415 Budapest, VI., Dózsa György út 84/b kérjük beküldeni.Ünnepélyes eredményhirdetés 1978. december 20-ig. A díjazott pályaművek megjelentetési jogát az osztály fenntartja magának. A megjelent művekért külön szerzői honoráriumot fizetünk.

Az európai béke és biztonság erősítése, valamint a neutronbomba gyártása elleni tiltakozás jegyében béke röpgyűlés zajlott le az ÉDÜ szerelőcsarnokában. A béke és barátsági hónap ezen rendezvényén a Bánki Donát utcai általános iskolások adtak műsort és Rózsa Ivánné, az üzem nőbizottságának elnöke tartott előadást. Keller Gábor felvétele

Az elmúlt év 
munkáját értékelte
követően a számvizsgáló bizottság jelentését Véghe
lyi László elvtárs ismertette.A vitában felszólalók közül Gelencsér János IV. sz. bányaüzemi dolgozó a korszerű technikáról szólt.

Bak Imre II. sz. bányaüzemi dolgozó a bizalmiak megnövekedett jog- és hatáskörével párhuzamosan a bizalmi csoportok átszervezésének szükségességét sürgette.Gácsi Mátyás a nyugdíjas alapszervezet köszönetének tolmácsolása mellett a klubhelyiség korszerűsítését kérte.
Tomecskó Gyula, a IV. sz. bányaüzem dolgozója a lakáskérdés ismételt felvetése mellett a jelenleg érvényben levő prémium- rendszer balesettel összefüggő nem kívánt hatását vélte felfedezni és hívta fel veszélyére a figyelmet.
Storcz László, a KISZ vállalati bizottsága szervező titkára a KISZ és a szakszervezet, ezen belül is az ifjúsági bizottság együttműködésének fontosságát hangsúlyozta az együttműködés eredményeinek méltatása mellett.
Gáspár Ferenc, a IV. sz. bányaüzem vájára a kor-

Szovjet ösztöndíjasok 
találkozója a KözpontbanA Hazafias Népfront Baranya megyei Bizottsága mellett működő Szovjet ösztöndíjasok Klubjának vezetősége május 26-án klubestet rendezett a MÉV Központ tanácstermében. A hangulatos összejövetelen mintegy negyvenen vettek részt.A klubesten Rasszohin N. G., a Moszkvai Energetikai Egyetem rektorhelyettese előadást tartott Atomerőművek a Szovjetunióban címmel. A másik kedves vendég, Pcllerman M. L.. a Moszkvai Sebészeti

szerű tömegtermelő fejtési módok bevezetése és alkalmazása kapcsán a robbantás technika fejlesztését, illetve az említett fejtésmódokhoz megfelelő robbantástechnika kidolgozását kérte.
Kotsi Imre a IV. sz. bányaüzemből a balatonmá- riai üdülő és kemping elmúlt évi tapasztalatairól beszélt és kérte az üdülő és kemping további korszerűsítését.Végül Rameisl Ferencné, az SZMT titkára méltatta a vállalati szakszervezeti szervek tevékenységét és fejezte ki az SZMT elnökség köszönetét minden tisztségviselőnek az elmúlt évben végzett munkáért.A vitát Rácz Gyula vszb-titkár foglalta össze és adta meg a választ az elhangzott kérdésekre.Ezután a szakszervezeti vezető testületek kiegészítésére Benkő József elvtárs terjesztette elő a vszb javaslatát, amit a tanácskozás egyhangúlag elfogadott. A vszt tagjának dr. 

Roisz Andrásnét, Matus 
Lajost és Privarics Sán- 
dornét, az szb tagjai közül pedig Pintér Zoltánt a vszb tagjának választot-ták. B. J.

Klinika és Kutató Intézet professzora, az orvostudományok doktora konzultációs kérdésekre válaszolt, s humoros előadásmódja nagy tetszést eredményezett.A szovjet vendégeket elkísérte dr. Pintér József, az uránipari titkárság vezetője, Krasznal Antal, a Hazafias Népfront Baranya megyei Bizottságának elnöke. A klubest igen baráti hangulatú beszélgetéssel fejeződött be.
J. K.
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Ismerjük meg őket!

A túrás-áttelepítési
csoport munkája
Nem a torony dől, 
így tervezték teljesen kitéve, nem kap- ik korkedvezrReméljük, ez a probléma előbb-utóbb meg fog beszélgetésnek vége. Megjött a gépkocsi. Indulás a következő pontra, új munkára, új eredmények eléréséhez.

Nem hibás a kép. Nem is dől el a fúrótorony, a függőlegestől nyolcfokos az eltérés. Ez nem véletlen, nem is hiba. így kellett felépíteni, a szükség diktálta így. Mindenesetre ez a toronyszerelők mestermunkája.Tér István felvételeA ferde fúrótorony elkészítése különleges és nehéz feladatot rótt a Kutató-mélyfúró üzem áttelepítési csoportjára. Ilyenre abban az esetben van szükség, ha a kijelölt fú- - róponton valamilyen okból nem lehet felállni. Az elferdített fúrást úgy kell megtervezni, hogy a megkutatandó réteget a várható mélységben a szükséges ponton harántoljuk.©A 17 tagú áttelepítési csoport két brigádra oszlik. A hattagú Kozmosz szocialista brigád a toronyszerelést, a többiek az alapozást és az egyéb földmunkákat végzik.Munkájukat ugyan segítik a gépek: daruk, földkotrók, markolók, de sok még a kézi munka. Ezeket nemigen lehet már gépesíteni. Munkájuk azután kezdődik, hogy a fúrási pontot kijelölik. A nehézséget éppen a kezdés okozza. Sokszor még út sincs, csak erdő, meredek lejtő, vagy mocsaras terület. A villany- és vízvezetéket is ők építik, így azután igen rossz szociális körülmények között vannak. Legjobb esetben egy lakókocsi van a közelben, tisztálkodási lehetőségek nincsenek. Télen a hideg és a hó, nyáron a kánikula, eső és szél nehezíti munkájukat.Miből is áll a fúróberendezés telepítése? Először a fúróponthoz utat kell készíteni, vagy a meglevőt rendbehozni, egy kb. 30x50 méteres területen az erdőt ki kell irtani és vízszintes síkban kell kiala

kítani. Ezután jön a to ronylábak és a gép alap- nak korkedvezményt, jának kiásása és betonozása, az iszaprendszer és iszaptározó kiépítése, szi- oldódni A getelése, majd a toronyszerelése következik. Ez az egyik legnehezebb és nagyon pontos munka, hiszen, ha itt hibát követnek el, a fúrás mélyítésénél műszaki nehézségeket okoz. Kevés is a hat fő hozzá, de új jelentkezőt igen nehéz találni, bár a prémiumot az üzem a közelmúltban jelentősen megnövelte. De hiába, aki szédül, nem tudja ezt csinálni. Minden fúráshoz vízvezetéket is kell szerelni, létesíteni, elektromos vezetékeket kihúzni. S ugyanez kezdődik, de fordítva, amikor a fúrás befejeződik. Igazi vándorélet ez. Az üzem valamennyi fúráspontját ők készítik elő, ezért az ország minden részét bejárták már.Egy-egy vidéki munka 7—8 nap, s ilyenre csaknem minden hónapban sor kerül.
&Együtt az egész csoport, amikor beszélgetünk mindezekről: Hamberger László, az áttelepítési csoport vezetője, aztán Hajdú Sán

dor és Csiszár Nándor, a toronyszerelők és az alapozók csoportvezetője, Gá- 
csi Imre szocialista brigádvezető. Csupa törzsgár- datag. A többiek közül is sok a 20 éven felüli vállalati dolgozó, mintegy 70 százalék. Nem csodálni való, hogy az összetartás erős, baráti szálak fűzik őket egymáshoz. Nem régen közös jutalomkiránduláson jártak Budapesten: megnézték a mezőgazdasági gépkiállítást, ahol sok hasznos gépet láttak, s az alkalmat felhasználva ellátogattak a budai várba, az állatkertbe és a vidámparkba is. Az üzemi munkán kívül társadalmi munkát is együtt végeznek: Balatonmárián a vállalati üdülőben és Gilvánfán egy közlekedési baleset következtében meghalt üzemi dolgozónk házának felújításánál. ©Akad azonban probléma is. Régi kérésük, hogy legalább a toronyszerelőknyugdíjkorkedvezményt kaphassanak. A fúrósok ugyanis részesülnek ebben, ök, akik annyi fúrótorony építésénél és leszerelésénél még a fúrósoknál is mostohább szociális körülmények között dolgoznak, az időjárás viszontagságainak

Tapasztalatcsere
Június 21-töl kéthetes tapasz

talatcsere-látogatáson vett részt 
a Szovjetunióban Mátrai Ár
pád igazgatóhelyettes, Varga 
Ernő üzemvezető, dr. Tisza 
István főmérnök, Kovács Lász
ló gépészeti osztályvezető, Bá
nik Jenő, a III. sz. bánya
üzem gépészeti vezetője és 
Bőhm László, a IV. sz. bá
nyaüzem energetikusa. Kül
döttségünk tanulmányozta a 
korszerű fejlesztési és bánya
művelési módozatokat és az 
ahhoz szükséges modern mű
szaki eszközöket.

A Központ geodéziai cso
portjából Keresztes László, 
Tukora György és Kiszeljov 
Anatolij május 24-28 között 
Csehszlovákiában járt. A 
szlovák féllel kötött szerződés 
alapján a csoport geodéziai 
munkákat végez, s a munka
végzés feltételeinek biztosítá
sa érdekében előzetes terep- 
bejáráson vettek részt.

Dr. Erdélyi Miklós és Stoc
ker Lajos a Tatabányai Szén
bányákkal kötött szerződés 
szerint május 29. és június 2. 
között anyagfeldolgozási mód
szereket tanulmányozott.

Várhegyi Pál területi főmér
nök május 29-től egyhetes len
gyelországi úton vett részt, 
ahol a KGST Intergeotechni- 
kai munkabizottság ülésén

_ , . . ,. ■ szakértőként képviselte hazán-Koch László | kat. j. k.

Mi lenne, ha a kötél elszakadna...?
A személyszállítás 
biztonságos?Az aknák szállítóberen- biztonsági kérdéseiről Der- dezését minden látogató, pez Ferenc gépész műve- úi dolgozó különös érdek- zető és Kerekes István lődéssel szemléli. Érdek- villamos művezető tájé- lődését fokozza a rend, fe- koztat;'berendezések . ~ A kas sulya es “ él- látvány lensuly

Egy óra a műszaki főosztályvezetőnél

A hivatást 
szeretni kell...!

— Sokat dolgozik, úgy mény, az más. Az már 
mondják, közösségi ember, olyan hobbiféle. A ruda- 
Több testület elnöke, ve- bányai vasércbányával jó 
zetőségi tagja. kapcsolatom volt és van.— Az Országos Magyar Sok ott a jóbarát, s mivel Bányászati Kohászati ott van az Országos Érc-Egyesület robbantástechni- és Ásványbányászati Mú- kai szakbizottság vezetősé- zeum, egyszer ott-tartózko- gi és a Bányászati Múzeu- dásomkor merült fel a mi Bizottságnak vagyok gondolat, hogy nálunk is tagja. A vállalat verseny- kellene ilyent létrehozni, bizottságának az elnöki A baráti beszélgetéseketA márkás Dunhill pi- tisztét látom el. A KISZ- tett követte, s mint tudott padohány kellemes illata nek is örökös tagja va- a Mecseki Szénbányákkal tölti be a szobát. A pipa gyök — mosolyodik el —, közösen létrehoztuk a Pé- az illatos füsttel ugyan- ami abban jut kifejezésre, esi Bányászati Gyűjte- úgy az iroda tartozékait hogy az FMKT elnöki te- ményt. Mivel a mi bányá- képezi, mint az íróasztal endőit végzem. szatunk múltja nem nagy,a telefonnal. A „gazda”, _ „ . t d . ,Kk így a rudabányaiak fel- 

Szomolányi Gyula műszaki h az ANDO^keverő te- ajánlották, hogy a szemé; foosztályvezeto csendes, lep és a pécsi Bányászati ii~""segítségen túl, tárgyi halkszayú ember, de ki- Gyűjtemény''az ön Szorgos aayag°kat is adnak létre; mondott szavainak súlya munkája nyomán valósult hozásához. Murvai László van. meg. ' u muzeumigazgato személye-
— Eleve mérnöknek ké- __  . 8611 *s sokat te^ bányásza-«*»« kulcskérdése ÍSSS- “ Sujleménytokért.— Tulajdonképpen nem technika. E technika fej- , ~ Ne™ bánta ™e0> h°9Vkomolyan, de gyerekfejjel lesztése mindig is szív- bányamérnök lett. elképzelve erdőmérnök ügyem volt. Barátaim él- - — Nem. Lehet hogy elszerettem volna lenni. A celődnek is velem, s fogult. , vagyok, de a bá- sors úgy hozta, hogy bá- mondják, hogy piromániás nyasztarsadalom egy külön nyász lettem. Közbeszólt a vagyok — mondja nevet- V4ag\_ ,Szép a feladatok háború. A több, mint há- ve, s a kellő hatásért sokrétűsége, mindig uj romévi hadifogság alatt mindjárt rá is gyújt ked- £eladatok ^ru_lpek az em- bányában dolgoztam. Ami- véne pipájára. — Az az bcr„ e1?- Csodálniyaló az kor hazakerültem és úgy igazság, hogy vállalatunk- emberek, nyiltszívűsege, éreztem, hogy e szakmá- nál a fejlesztés során olyan összetartása, ragaszkodása, ban már kellő gyakorlattal magasszintűvé vált a rob- Es az a hallatlan optimiz- rendelkezem, a bányászat bamtástechnikánk, hogy or- mu®’ amivel rendelkeznek területén kívántam to- szágosan élenjáró és nem- azokhoz a feladatokhoz, vábbra is munkálkodni, zetközileg is jónak mond- ar?.ivel ,nap nap te'így 1952-ben bányamér- ható. Az OMBKE robban- Okoznak, az kell, nöki diplomát szereztem, tástechnikai szakbizottsága — Ezt most látja így,
— Mikor került a válla- több országos és nemzet- vaoy ez volt a véleménye

lathoz és ebbe a beosztás- közi rendezvényt tartott, s akkor, is amikor a bányá
ba? jómagam is többször tar- ban dolgozott?— Budapesten a Bányá- tottam előadást. A szakbi- — Nézze, az én akkoriszati Tervező Intézetnél zottsággal egyébként a bányászkörülményeim igen dolgoztam osztályvezető- robbantástechnikánk fej- mostohák voltak. A nehézként, amikor 1957-ben a lesztése során kerültem ségek nem riasztottak el, MÉV felkeresett, hogy jöj- kapcsolatba. Visszatérve a sőt, sikerült ezek ellenére jek el bányamérési ősz- kérdésre, az ANDO-keverő is megtalálnom a szakma tályvezetőnek. örömmel telepért egy nagy gárda szépségét. Ha nem így lett fogadtam a javaslatot, dolgozott. A megvalósulá- volna, nem választottam mert mindig is szerettem sában semmivel sem volt volna ezt a hivatást, sőt, volna bányaüzemhez ke- nagyobb szerepem, mint még a bányászat kifeje- rülni. így, huszonegy év- másnak. Hivatalból osztá- zést sem használtam volna vei ezelőtt kerültem Pécs- lyunkhoz tartozott. Az, többet. Egyébként, emit az re a bányamérési osztály hogy egy kis szenvedélyt ember szívből végez, az élére, majd az I. sz. bá- is adtam a munkába meg- könnyű. Hiszem, hogy nyaüzemhez főmérnöknek, lehet, de mint mondtam e ilyen „alapállásból” min Hat-hét év után kerültem terület mindig is érdekelt, den nehézséget meg lehet mostani beosztásomba. — A bányászati gyűjte- oldani. Veress Tamás

gyelem, aterjedelme. Ez a mondja Dergez Ferenc. Aa nap mint nap történő kas négyemeletes, felfüg- leszállások után szokvá- gesztése négyköteles. Anyossá válik, mégis szín- kasba emeletenként 16, tété minden bányába leszól- hát összesen 64 embert lóban felmerül: „mi len- lehet egyszerre szállítani, ne, ha a kötél elszakadna, maximális terhelése 15 itt nincs macska, ami a tonna lehet, teherszállítás kast megfogja, a gépész 14 m/sec, a személyszállí- rosszul lesz stb ..tás 8 m/sec sebességet nem A IV. sz. bányaüzemi haladhatja meg. A kötelek szállítóakna, Ganz hajtó- súlya is jelentős, hiszen a tárcsás szállítóberendezés felfüggesztett kötelekmindegyike 1160 méterhosszú és 5,9 tonna a súlyuk darabonként. Ezértellensúly kötélre van szükség. A kötélbefogó acél- szerkezetnek tízszeres, a kötélnek kilenszeres a biztonsági méretezése.
— Milyen időközönként 

vizsgálják a kötelek álla
potát?— A kézi kötélvizsgálást naponta végezzük. Műszeres vizsgálatot a kötél használati idejétől függően negyedévenként, hetenként végezzük.

— Milyen villamos be
rendezések fokozzák a biz
tonságot?

— A biztonsági berendezés automatikus — mondja Kerekes István. Szinte lehetetlen a leadott jelzéstől eltérően a szállító gépet üzemeltetni. A megengedett sebességet pl. a gép kezelője nem tudja túllépni, mert a gép automatikusan leáll; a kas szintreérés előtt a gép automatikusan lelassít; ha a fékberendezés nem elég hatékony, a berendezést nem lehet indítani. Ezeken kívül rengeteg elektromos érzékelő tart rendet, ami kijelez, regisztrál, megállít.
— A Bláthy Ottó ifjú

sági szocialista brigád két
szer elnyerte a Vállalat 
kiváló brigádja címet, há
romszor arany fokozatot. 
Az akna villanyszerelő 
csoport is ennek a brigád
nak a tagja, a karbantar
táson kívül hozott-e más 
konkrét eredményt?— Igen, a csoport 17 fő — 8 szakmunkás, 7 technikus, 2 üzemmérnök, jelenleg 3 szakközépiskolába jár. Konkrét eredmény? A csoport szereti munkahelyét, szereti munkáját. Ennek eredménye talán, hogy energiatakarékossági szempontból kidolgoztuk a régi dinamós átalakítás helyett a tirisztoros gerjesztést, ez évenként kb. 2,2 MW/ó megtakarítást’ jelent. A csoport dolgozta ki és valósította meg a kasok pontos szintre állását. Most fogjuk beépíteni a régi mechanikus helyett a digitális tachográfit, ez a szállítóberendezés „fekete doboza”, jelez, regisztrál. A „fekete doboz” beépítése előírás, nem fogjuk feketére festeni — kaptuk a tájékoztatót a művezetőtől.Tóth János

több tonna —
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Hitelt kaptak
a Hajnal utcai épitkezők

Választani tudni keli

Elsőbbséget
A Hajnalka utcai lakás- építkezés jelentős eseménye zajlott le május 16-án, a Központ tanácstermében. Az építkezők megkötötték a hitelszerződést. A jelenlevőknek Dér László, az OTP Baranya megyei Igazgatóságának osztályvezetője ismertette a kölcsönengedélyező határozat fontosabb előírásait.A szociálpolitikai és állami támogatáson, valamint a vállalati hiteltámogatáson túlmenően a 68 építkező 20 jnillió forint OTP hitel felvételét írta alá. A törlesztéseket 1980. január 1-től kell fizetni. A kamata kedvező: évi egy százalék. A törlesztő részlet az első öt évben kedvezményes.

Miről tanácskozott 
az üzemi demokrácia 
legfelsőbb fóruma?

Az Ércdúsító üzem szak- szervezeti tanácsa és a szakszervezeti bizalmiak együttes ülést tartottak 1978. május 9-én. Ezen az ülésen, mint az üzemi demokrácia legfelsőbb fórumán, Keresztes Kálmán szbtitkár tartott beszámolót az üzemi szakszervezeti tanács és szakszervezeti bizottság 1977. évi munkájáról.Keresztes elvtárs elmondta, hogy erősödött a dolgozók bizalma a szak- szervezet iránt, nőtt a mozgalom tekintélye. Üzemünk 1977. december 23- ra teljesítette éves tervét, mely egyben az exportkötelezettségünk teljesítését is jelentette. A jó eredmények eléréséhez nagyban hozzájárultak a szocialista brigádjaink.örvendetesen emelkedik a beadott újítási javaslatok száma, összesen 111 újítási javaslatot adtak be dolgozóink. Ez a vállalati összes beadott újítások 30 százalékát teszi ki. A beadott 111 újításból 1977- ben hetvenkilencet megvalósítottunk.Létszámhelyzetünk tovább romlott 1976-hoz képest. A fluktuáció az előző évhez viszonyítva tovább nőtt. Okai főként a mostoha munkahelyi körülmények (zaj, por stb.), valamint az alacsony kereseti lehetőségek. Részletes elemzést adott még az üzem munkavédelmi, szociálpolitikai és szervezeti tevékenységéről is.A beszámolót hozzászólások követték, melyek közül érdemes néhányat közzétenni. Szentgyörgyvölgyi elvtárs elmondta, hogy a munkavédelmi szemléket ne előzze meg a „nagy beharangozás”, legyen az véletlenszerű, mindjárt más lesz a kép. Mi sem egyszerűbb: jön a szemlebizottság — előző nap nagytakarítás — és minden rendben. Saját érdekünk ezen a szemléleten változtatni.

Mint ismeretes, az építkezés bonyolítását az Ércbányász Munkáslakás-építő és Fenntartó Szövetkezet végzi. A szövetkezet igazgatósága és vállalatunk illetékes szakemberei az építkezők sok gondját átveszi és nagy segítséget ad az építkezés szervezésében, így jelentős a vállalatunk anyagi támogatása is. A bányászakcióban 30 százalék, a munkáslakás-építési akcióban 20 százalék munkáltatói hiteltámogatás, s ezek együttes összege 7,6 millió forintot tesz ki. Az építkezés kivitelezése megkezdődött, s remélhető, hogy a tulajdonosok 1979- ben már birtokukba vehetik az új lakásokat. J. K.

Halász Ernő elmondta, hogy lendíteni kellene az üzemi sporton, melyhez — véleménye szerint — nagyban hozzájárulna a salakos pálya lebitumenezése, mert az jelenleg alkalmatlan sporttevékenységre. A bitumenes pálya minimális karbantartást igényelne.
Gurgel elvtárs hozzászólásában a hőellátó üzemrész igen elhasznált állapota miatti aggodalmát fejezte ki. Elmondta, hogy a felújítási munkák tempója lassú. Ha a háromhónapos időszak alatt nem készül el a kazánok felújítása, veszélybe kerülhet az üzem éves tervének teljesítése is.
Dr. Hadobás Béla szintén a hőellátó üzemrész jelenlegi állapotát kifogásolta, hangsúlyozta, hogy a jó vegyi feldolgozási hatásfok eléréséhez minden áron biztosítani kell az üzem megnövekedett hőenergia igényét.Ezt a gondolatot folytatta Molnár Dezső is, amikor elmondta, az üzemvezetés találja meg a lehetőségét, hogy a nagyon mostoha munkahelyekre ide kell kötni a dolgozókat, ha másként nem megy, tegyük ezt bérrel.
Szabolcsiné, a számvizsgáló bizottság elnöke az üdültetésről a következőket mondta: 437 fő kapott üdülési lehetőséget, ebből 129 családtag. Az elmúlt évben 126 gyerek üdültetésére volt lehetőség.
Gross György, a vállalati szakszervezeti bizottság elnöke köszönetét fejezte ki az ÉDÜ szak- szervezeti aktivistáinak a múlt évi lelkiismeretes munkájukért.Végül a szakszervezeti tanácsban megüresedett két helyre a fórum kooptálta Molitor Ferencet, a II. üzemegység művezetőjét és Rózsa Ivánnét, az üzemi ''dozimetriai szolgálat operátorát.

Aczél István

az életnekAkárhogy nézzük is, az időjárástól függetlenül, június elsejével beköszöntött a nyár. Sokan e napon nyaralni indultak, s a későbbiekben mind többen kelnek útra széles e hazában és a határokon túlra.A gépjármű-tulajdonosok közül szép számmal akadnak majd, akik ez évben első hosszabb autós, vagy motoros útjukra indulnak.Ez a tény azonban különös óvatosságra és figyelemre int. Mert természetes, hogy másként reagál a közlekedésben történtekre az, aki naponta vezet, és megint másként, ki hét végén, illetve nyáron vesz részt a forgalomban. A minden év nyarán nyilvánosságra hozott baleseti statisztikák bizonyítják ezt úgy, hogy ez a szám ilyenkor mindig növekvő tendenciát mutat. Sokan elintézik azzal, hogy kérem a „napsütéses” balesetek száma törvényszerű. Tévedés! Mert hamis az a szemlélet, hogy mindig keresünk mentséget. Hamás nincs, akkor elegendő a kánikulát „hibáztatni”. A nyári meleg — de általában az évszakok — nem magyarázat arra, hogy például jobbra indexelek és balra kanyarodok, vagy egyáltalán nem jelzek és úgy kanyarodok. Az törvényszerű, ahogy kisüt a nap, úgy válnak gépjárművektől zsúfoltá a közutak. A balesetek számának növekedése és egyáltalán bekövetkezéseazonban nem törvényszerű. Megelőző intézkedések
Közlemény

A munkásszállón feleslegessé vált — 102 darab heverő és kettő darab cső vázas rekamié — bútorok eladását június 19—20-án tartjuk 8—14 óra között a munkásszálló B épület alagsorában.A megvásárolt tárgyak árát — a heverők 200—200 forint, a rekamiék 300 forint — a helyszínen kell befizetni és azokat még a vásárlás napján kell elszállítani. Felhívjuk dolgozóink figyelmét, hogy vállalati igazolványukat hozzák magukkal.MÉV Számviteli osztály

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
és a Komarov Kertmozi 
júniusi műsorából

16- án 17 órakor: Állatkerti 
séta. (Ifjúsági klub.)

17- én 8-20 óra: Juniális Or- 
fün a MÉV összes dolgozója 
részére. Autóbuszok fél 8 órá
tól 10 óráig indulnak a Köz
pont elől. Vissza 16 órától 20 
óráig folyamatosan. Gazdag 
kulturális és sportprogramok 
várják a dolgozókat. Ételről, 
Italról a Mecseki Vendéglá
tó Vállalat gondoskodik.

19-én 18 órakor: Dlscó. (Ifjú
sági klub.)

2l-én 18 órakor: Vetélkedő. 
Ifjúsági klub.)

kel igen is elkerülhető. Kellő figyelemre, figyelmességre, napjainkban úgy mondjuk udvariasságra van szükség. A nyári vezetéshez még egy fontos dolog tartozik. Természetes jelenség, hogy a kánikulában szervezetünk több folyadékot követel. Az azonban nem természetes, hogy egyik kezünkkel a kriglit, míg a másikkal a kormányt szorítjuk a szeretettől áthatottan. Nehéz a választás? Lehet! A gyengék, a nemesebb italt kedvelők azonban saját és mindannyiunk érdekében váltsanak inkább retúrjegyet. Emlékeztetőül sorolhatnám a már bekö- vetkezet szörnyű és megrázó balesetek példasorát. Figyelmeztethetnénk, hogy a balesetet okozót jogilag felelősségre vonják. Ez azonban mitsem segít már azokon, akik a balesetkor örökre befejezték utazásaikat. Arra azonban igen is figyelmeztetünk, hogy nem ők az utolsók. Élni akartak ugyan úgy, ahogy mi. Kemény szavak, s ráadásul fekete betűkkel? Meglehet! De éppen ezért gondoljunk erre, amikor gázt adunk és sebességbe kapcsolunk. Gondoljunk továbbá arra is, hogy a szabályokat megszegők, ha nem is okoznak balesetet és jogilag nem vonhatók felelősségre, mégis bűnrészesekké válnak.És arra talán már nem is kell kitérnünk, hogy mindannyiunkat hazavárnak. —V—

22-én 18 órakor: Népzene és 
a mai magyar zene. Várnay 
Ferenc. (Központ részére.)

22-én 18 órakor: Játékfilm-
vetítés. (Ifjúsági klub.)

22- én 16 órakor: Munka és 
művelődés akció. Természet- 
tudományos előadássorozat IV. 
Földünk népessége és a de
mográfiai robbanás. (4-es te
rem.)

23- án 18 órakor: Filmvita. 
(Ifjúsági klub.)

26-án 18 órakor: Discó. (Ifjú
sági klub.)

28- án 18 órakor: Mestersé
günk címere - játék. (Ifjúsá
gi klub.)

29- én 18 órakor: Olaszország. 
Utiélménybeszámoló, Déri Já-

A Magyar Honvédelmi Szövetség megyei vezetőségétől a közelmúltban kedves levelet kaptunk, melyből az alábbi részletet közöljük:„őszinte köszönetemet és elismerésemet fejezem ki a Mecseki Ércbányászati Vállalat állományába tartozó Jillek Szabolcs, Kisdaróczi János és Pólyák Dénes elvtársaknak a tartalékosok lövészversenye
KRESZ-vetélkedő
(II. forduló)

1. Közlekedhet-e személygép
kocsival, ha gumiabroncsának 
futófelületén a bordázat ma
gassága az egy millimétert 
nem éri el?

a) igen; b) nem,; c) ha a 
gépkocsi radiál gumiabroncs
csal van felszerelve, akkor 
igen.

2. A gyalogátkelőhely előtt 
közvetlen egy elromlott gép
kocsi áll. Mi a teendője?

a) Megáll és meggyőződik 
arról, hogy a gyalogosokat 
nem veszélyezteti-e áthaladá
sával? b) Fokozott figyelem
mel továbbhalad; c) Legkisebb 
fokozatba kapcsol, majd így 
folytatja útját.

3. Kell-e irányjelzőt hasz
nálni, ha ön a korábbi hala
dási iránytól eltér?

a) Ennek szükségességét a 
forgalom sűrűsége szabja meg;
b) Igen, minden esetben; c)

A Iángos
Nem arról a lángosról 

van szó, amelyet olajban 
sütnek és vendéglátóipari 
egységekben, vagy üdülő
helyeken árusítanak, s 
amely egyesek szemében a 
meggazdagodás jelképe. 
Arról a lángosról szólók, 
melyet ma már ritkán 
eszik a falusi ember is, 
mióta tönkrementek a fa
lusi kenyérsütő kemencék, 
újak nem épültek helyet
te, s a kenyeret a boltok
ban vásárolják.

Pedig az én gyerekko
romban elmaradhatatlan 
volt kenyérsütés alkalmá
val a várva várt lángos, 
amit annyira szerettünk, 
hogy még becéztük is és 
langalinak hívtuk.

öreganyám volt a mes-

nos diái. (Szolgáltató üzem ré
szére.)

29-én 18 órakor: Üzemi KISZ- 
bizottságok klubestje. (Ifjúsági 
klub.)

29- én 16 órakor: Munka és 
művelődés akció. Természet- 
tudományos előadássorozat V. 
Érdekes utak, hidak, vasútak. 
(4-es terem.)

30- án 18 órakor: Vendégünk 
a PMSC első osztályú ver
senyzője. (Ifjúsági klub.)

Állandó programok. Hétfő, 
csütörtök 16,30—18,30-ig pszi
chológiai tanácsadás. Szerda 
16-18 óra: zeneóvoda. Csütör
tök 16 órakor M program. Va
sárnap 18-22 óra: ifjúsági
tánc.

Komarov Kertmozi

15-16-án: Holttest a Temzé- 
ből, 17—18-án: Gyilkosság az 
Orient expresszen, 19-20-án: 
Szabálytalan szabályos, 22—23- 
án: Scotland Yard vendége,
24—25-én: Fekete kalóz, 26-27- 
én: Napsugár fiúk, 28-29-én: 
Csillagszemű, 29-30-án; Az in
kák kincse.

országos bajnokságán való részvételéért és a bajnokságon egyéni és csapatversenyben elért kiváló eredményekért. Nevezettek méltóképpen képviselték a megyét és a vállalatot, növelték a MÉV-nél folyó honvédelmi tevékenység eddig is kimagasló hírnevét.”Elvtársi üdvözlettel:Valkai Józsefmegyei titkár

Az előzés, kikerülés és beka- 
nyarodás esetét kivéve nem.

4. Melyik oldalról lehet ki
kerülni a figyelmeztető jelzést 
használó járművet, ha ez a 
manőver a közlekedés többi 
részvevőjét nem veszélyezteti?

a) Minden esetben jobbról;
b) minden esetben balról; c) 
Jobbról, balról egyaránt.

5. Milyen összefüggés van a 
fékút és a féktávolság között?

a) A féktávolság hosszabb, 
mint a fékút; b) A fékút 
hosszabb, mint a féktávolság;
c) Azonosak.

6. Mit jelent a fényjelző be
rendezés villogó sárga fénye7

a) Kötelező megállás; b) 
Lassítani kell, piros fény kö
vetkezik; c) Kellő óvatosság
gal tovább lehet haladni.

A versenyfelhívás feltételeit 
a június 1-i számunkban kö
zöltük.

tere a lángossütésnek ak
koriban, hiszen ő volt he- 
tenként — csütörtöki na
pon — a családi pék. Ami
kor nem kellett iskolába 
menni, nemegyszer megfi
gyeltem a lángos sütését. 
Különösképpen az tetszett, 
amikor a kenyértészta da
rabját rátette a sütőlapát
ra és azon ellapította, 
majd „bevetette” a tüzes 
pemettel kitisztított ke
mence aljára. Nagy ügyes
ség kellett ahhoz, ahogyan 
kirántotta a lapos tészta 
alól a lapátot, hogy kezd
jen hólyagosodni, pirulni a 
lángos teteje. Bizony, be- 
be kukucskáltunk a sütő
kemence ajtajának lyukán, 
hogy vajon hogyan sül, mi
kor lesz ehető állapotban. 
Mert az illata ugyan már 
áradt kifelé, amitől még 
inkább „ehetnékje” támadt 
a gyermekseregnek. Főleg 
akkor, amikor fokhagymá
val dörzsölte meg a tete
jét, hogy aztán egy kis 
zsírral, vagy tejföllel lo
csolja meg.

Mert ugyan a kis ke
nyeret, a „pompost” is sze
rettük, főleg a jól meg
sült végét, a „pirizsáját”, 
azonban a lángos, a lan- 
gali még annál is jobban 
ízlett.

Nincs a falusi háznál 
sem sütőkemence, nincs 
kenyérsütés, így néha, olaj
ban sült lángost eszem, 
fokhagymával megdörzsölt, 
tejföllel meglocsolt, kemen
cében sült langali helyett. 
De a gyerekkori emlék né
ha még most is kísért, s 
oly jólesik ez a kísértés 
túl a hatvanon is.Kiss József
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Egy szakember 
életútja

Öntő
Herget András az Elnöki Tanácstól 1978. április 4-e alkalmából megkapta a Munka Érdemrend ezüst fokozatát. Meszesi lakásán beszélgettünk, és történeteiből kibontakozott előttem egy, a szakmában harminchét évet eltöltött ember életútja.
— Hogyan is kezdődött?— Családom minden férfitagja bányász volt — monja. — Nagy volt hát a meglepetés, amikor tizenhat éves koromban a szakmák közül én az esztergályost választottam. Andalik úrnál azonban nem volt erre felvétel. Látva, hogy elég erős gyerek vagyok, ajánlotta, legyek öntő, próbaidőre. Végleg az maradtam, annyira megtetszett ez a férfias szakma. Persze, az is közrejátszott, hogy mint inas, többet kerestem mint az apám, lent a bányában. Az öntödében nagyon sok érdekes ember volt. Horvát kommunisták is voltak illegalitásban, akik keveset meséltek, de nagy hatással voltak rám. A háború után 1945-ben felvettek a kommunista pártba. Ekkor kerültem a MADISZ vezetőségébe. Az államosítás után a Sopianae Gépgyár öntödéjében helyezkedtem el, ahol a régi munkatársak között folytathattam a munkámat. Az egész na pót szinte együtt töltöttük. Együtt dolgoztunk, együtt szórakoztunk, mintha egy család lettünk volna.
— Mikor bíztak meg 

csoportvezetéssel?— A nagy versengésben, amit nagyon élveztünk, elnyertem a Sztahanovista a Kiváló öntő, Kiváló dolgozó és a Szakma kiváló dolgozója címeket. 1958- ban aztán kiemeltek csoportvezetőnek.
— A Sopianaeból ho

gyan kerültél a MÉV-hez?— Egyszer jött a hír, hogy bezárják a gyár öntödéjét. A társaság persze továbbra is szakmában akart dolgozni. így egyik része, köztük én is, a MÉV akkor épült új öntödéjébe jött át. Munka itt is volt rendesen és, hát ez nem vas-, hanem acélöntődé.
— A családból lesz-e 

valaki öntő?— Talán az unokám. Igaz, jelenleg sofőr akar lenni, de a meséimet na gyón élvezi. Sajnos, ma már kevesen választják ezt a szakmát, pedig igazán alkotni, változatosan színesen ebben lehet. Tudásomat, a gyakorlatban tapasztaltakat szívesen átadnám a fiataloknak. Remélem, hamarosan megvalósul a régóta húzódó szakmunkásképzés és gyakorlati oktatásban én is részt vállalhatok.
— És a nyugdíj?— Egy év van még addig. De a munka mindig jobban izgatott, mint a pihenés.Harminchét év a szakmában, harminchárom a pártban, számtalan újítás, kitüntetés és minőségi munka: egyszerűen, Herget András. Lévai József

Felvételünkön, előtérben az első helyezett Kovács István (jobbról) és a második helyezett Almási József (balról) látható. Csöndör László felvétele
Vájárvetélkedő '78

Az üzemi vájárvetélkedőt május végén bonyolította le a MÉV KISZ-bi- zottsága, a vállalati döntőt a három bányaüzemnél üzemi vetélkedők előzték meg, melyekről 6—6 versenyző került a vállalati vetélkedőre.A fiatalok gyakorlati és elméleti feladatokat oldottak meg. A gyakorlatin a „fiúk” 125—150 százalék közötti teljesítményeket produkáltak, az elméleti vetélkedő szakmai, politikai témakörre épült.A vállalati döntőn Kovács István III. üzemi vájár lett az első, a máso
Tűzríadó
A tüzoltócsapat tevékenysége 
az anyag- és áruforgalmi főosztályonA fatelepen egy 18 fős tűzoltócsapat van. Rendelkezésükre áll egy darab 800 liter/perc teljesítményű kismotorfecskendő, valamint egyéb számos tűzoltófelszerelés, melyek szükségesek lehetnek egy esetlegesen keletkező tűz eloltására.1958 óta, mint vállalati tűzoltók működnek, nem kevés sikerrel. A vállalati és járási tűzoltóversenye- ken rendszeresen részt vettek és részt vesznek. A vállalati tűzoltóversenyeken 1971-ben, 1973-ban,1975-ben és 1977-ben az első helyezést érték el. A járási tűzoltóversenyeken ezideig kilencszer lettek első helyezettek, kétszer másodikak és háromszor harmadikak.Az idén Bogád községben megtartott járási tűzoltóversenyre kilenctagú csapat készült fel. Felkészítésük egy körülbelül 250 méter hosszú úton történt. A csapat tagjai stafétasze- rűen futottak, leküzdve a pályán levő 8 méter hosz- szú kúszófolyosót, az 1,5 méter magas palánkot és a 6 méter hosszú futógerendát.A csapat tagjainak zöme 10—15—20 éves törzsgár- datag, többségükben a fatelep Mecsek brigádjának tagjai. Mind a munkahelyükön, mind a tűzoltócsa

dik Almási József II. sz. bányaüzemi, a harmadik pedig Hegedűs György IV. üzemi fiatal volt.Az első hat helyezett Szakma ifjú mestere címet kapott és KISZ-bi- zottsági, üzemvezetői jutalomban részesült. Az első három helyezett ezeken kívül igazgatói különdíjat is kapott. A vetélkedő gyakorlati lebonyolításában nagy segítséget nyújtott a IV. sz. bányaüzem gazdasági, társadalmi vezetése és a Központ II. Rákóczi Ferenc szocialista brigádja. Srenk Attila

patban megállják helyüket. Jó példa erre a május 18-án végrehajtott tűz- riadó. a program szerint jelezték, hogy a fatelep egyik, kb. 50 méteres fe- nyőbányafa rakata öngyulladás következtében erősen füstöl. A tűzeset jelzésekor azonnal riadóztattuk a főosztály tűzoltócsapatát, egyben jelentettük az állami tűzoltóságnak az észlelt tüzet.A sziréna megszólalásától három perc múlva a csapat együtt volt és kivonult a kismotorfecskendővel a tűzoltásra. A szerelés után a tűzoltást azonnal megkezdték. 14.50 órakor az állami tűzoltóság négy tűzoltóautóval érkezett a fatelepre és azonnal bekapcsolódott a tűzoltásba. Az égő farakásra nyolc sugárban ömlött a víz. 15.00 órakor az állami tűzoltóság tűzoltásvezetője jelenthette a jelenlevő városi és megyei tűzoltóparancsnoknak, hogy közös munkával a tüzet eloltották. Természetesen csak imitált tűz volt, de a gyakorlat igazi. A parancsnok megállapítása szerint a közös gyakorlat igen jól sikerült, s ezért a gyakorlat részvevői parancsnoki dicséretben részesültek.
Balogh Tibor

Andalgóem valami neves zeneszerző művéről, sem pedig a XIX. századbeli magyar szalontáncban a mérsékelt, négynegyedes ütemben járt részről van szó. De nem is arról, akit így neveztek, illetve jegyeztek be a „matriculába”. A címben levő szó ez alkalommal mást takar.Azokról van szó, a- kikre nyugodtan rá lehetne akasztani ragadványnévként. Azt is megkérdezhetné bárki, hogy ezek hol találhatók?Nagyon sok helyen, csak körül kell nézni. Mert nem egy munkahelyre vonatkoztatható. Éppúgy megtalálható műhelyben és irodában, szántóföldön és üzletben, vezetők és vezetettek között egyaránt. Közös tulajdonságuk: ők ráérnek. Jelszavuk: „Csak a nap meg ne álljon!” De azt is mondják: „Úgy kell a munkához állni, hogy más is hozzáférjen!”Ha valahová küldik őket és igyckvésre buzdítják, azonnal készek a válasszal: „Ez nem lóverseny!” Ha hasonlóval találkoznak, mint jómaguk, nem átallanak megállni egy kis trécse- lésre, ez is belefér a munkaidőbe. De termelési tanácskozásokon,munkaértekezleteken, szakszervezeti gyűléseken ők a prímhegedfi- sök, ők viszik a szólamot: „Sok a meló, nem lehet elvégezni, kibírhatatlan nagy a hajtás!” és így tovább.éha azonban sietnek is. Ha osztott munkaidőben dolgoznak, két ízben: ebéd- és a munkaidő befejezése e- lőtt. Akkor igyekeznek előbb abbahagyni a munkát, gyorsan hazafelé. Ilyenkor nincs „andalgás”, annál nagyobb az igyekezet.
KISS JÓZSEF

A magyar 
GeofizikusokEgyesületének

X. vándor-gyűlése

szakmai egyesületek összekötő kapocs szerepét játszák a tudományos kutatás és a gyakorlat, a műszaki fejlesztés között. Ennek fontosságára pártunk XI. kongresszusának határozatai is rámutattak. E feladat jegyében rendezték meg május 17—18 között az MGE 10. vándorgyűlését Pécsett. Hogy a tudományos egyesületek szerepét vállalatunk milyen komolyan veszi, azt abból is láthatjuk, hogy a vándor- gyűlésnek vállalatunkadott otthont, s a szervezésben messzemenő támogatást nyújtott. A bevezető előadásokon a megyei párt- és . állami szervek magas szinten képviseltették magukat, ezzel is kifejezve az 'itt folyó munka elismerését.
Tóka Jenő igazgató megnyitója után kerültek sorra a szakmai előadások. Valamennyi előadás a Dél- Dunántúl geofizikai kutatásainak eredményeivel foglalkozott, különös tekintettel a hasznosítható ásványi nyersanyagok kutatására. A mintegy 150— 200 főnyi hallgatóságban az ország összes geofizikai intézménye képviseltette magát. Az előadások témái részben átfogó jellegűek voltak, mint például a Dél-Dunántúl geofizikai, geológiai kutatásának eredményeiről, lehetőségeiről és feladatairól szólók.Mások azokról az eredményekről számoltak be, amelyek vállalatunk megrendelésére készültek és kimondottan a Mecsek hegységre és környékére vonatkoznak. E téren elsősorban a Magyar Állami Eötvös Loránd Geofizikai Intézettel vannak szoros kapcsolataink. E kutatásokra gyakorlati okokból van szükség. Céljuk elsősorban a viszonylag ismeretlen terület részeken a fúrási pontok szakszerűbb, jobb kijelölésének megkönnyítése, másrészt a már lemélyített fúrások adatainak, rétegsorának kiterjesztése. A feladat tehát mélyszerkezeti kutatás. A nagymélységű fúrások kivitelezési költsége ugyan

Nem a záhonyi átrakó-állomás, mégis nagy forgalmat bonyolít le a föld alatti szállítás fatere.Hegyi József felvétele

is rendkívül magas, így az előzetes geofizikai kutatások eredményeinek figyelembevétele jobb helyretelepítést tesz lehetővé. E munka szakmailag rendkívül igényes, s olyan módszereket és műszereket igényel, melyekkel vállalatunk nem rendelkezik.Hallhattunk néhány előadást vállalatunk dolgozóitól is. Gerzson István, 
Papp János és Vados Ist
ván a nyomdetektoros méréseket mutatták be, melyet először nálunk alkalmaztak Magyarországon. Az alfa-sugarakat észlelő módszert az Ércbányászban már ismertettük. Har- 
sányi Lajosné és Iván 
László a lyukgeofizikai (karottázs) méréseket számítógépen dolgozták fel, s térképen ábrázolták őket. A rendkívül érdekes tér- képsorozatból több, a lelőhelyre jellemző törvény- szerűségeket lehet felismerni, ezért mind a kutatás, mind a bányászati tervezési tevékenységben jól felhasználhatók.két napig tartó előadássorozat második napján a részvevők meglátogatták a szentlőrinci szerkezetkutató fúrást, ahol Wéber Béla geológus ismertette a terület előzetes geofizikai kiértékelésének eredményeit és az eddig ártfúrt rétegsor földtani, geofizikai értelmezését.A vándorgyűlés rendezése kitűnő volt, ebben elsősorban Szabó Sándornak, a geofizikai osztály mérnökének volt nagy szerepe. Az a tény, hogy a megrendezésre nálunk került sor az Egyesület Pécsi Csoportja, mely a legnagyobb vidéki csoport, munkájának elismerését jelenti.Az 1958-ban létrejött csoport alapításában vállalatunk geofizikusai vezető szerepet játszottak. Jelenleg is az elnöki és titkári tisztet vállalati dolgozók töltik be. Fő feladat, a Délkelet-Dunántúl geofizikai mérési eredményeinek komplex feldolgozása és gyakorlati alkalmazása. Ezt jól szolgálta a geofizikai vándorgyűlés is.Koch László
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Mozgalmas hónapok

Klubélet a IV. sz.
bányaüzemben

A IV. sz. bányaüzemben, 
mint minden évben, az idén 
Is mozgalmasan kezdődött az 
újonnan átszervezett Honvé
delmi klub élete. Az év első 
hónapjaiban is sok esemény 
volt, de májusban megkez
dődtek az MHSZ egész város
ra kiterjedő rendezvényei, kü
lönös tekintettel a szervezet 
fennállásának 30. évfordulójá
ra.

Május első eseménye a vá
rosi összetett honvédelmi 
verseny volt, ahol üzemünk 
versenyzői az összetett csa
patversenyben első helyezést 
értek el, s az általuk patro
nált iskola két úttörője egyé
ni versenyben is első helye
zett lett.

Ezt követően, miután lezaj
lott az Ércbányász Kupa má
sodik fordulója a III. sz. bá
nyaüzemben, újból a IV. sz. 
bányaüzemben került megren
dezésre a tartalékosok honvé
delmi versenye városi döntő
jének kezdete. Üzemünk lőte- 
rén zajlott a lövészet, majd 
a részvevők térképvázlat alap
ján a III. sz. bányaüzembe 
mentek, ahol folytatódott a 
verseny. Egyik-másik csapat 
eltévedésétől eltekintve derűs 
hangulatban zajlott, s üze
münk versenyzői a harmadik 
helyet nyerték el. A hónap 
második felében volt a mű
szaki dolgozók egyéni verse
nye, majd a Honvédelmi Ku
pa lövészverseny döntője, amit 
a hármas körlet nyert meg.

A hónap utolsó napjaiban 
rendeztük meg a már eddig 
is nagyon várt harcitúrát, az 
összetett honvédelmi versenyt. 
Ez a verseny a dolgozók 
egyik legkedveltebb szórako
zása, hiszen a szabadban zaj

lik, s a célnál vidám szalon
nasütéssel fejeződik be.

Bár az idő nem volt a leg
biztatóbb, így is szép szám
mal, negyvenketten várakoz
tak a vállalati Központ előtt 
az autóbuszra, mely az indu
lás helyére, a IV. sz. bánya
üzembe hozta őket. A há
romfős csapatok kimentek a 
lőtérre, s ott az előirt szá
mot teljesitették. Ezután kö
vetkezett az üzem sportpályá
ján a gránátdobás és kötélmá
szás. Majdnem mindenki tel
jesítette, az utóbbit is leesés 
nélkül, de az is inkább de
rültségre, mint bosszúságra 
adott okot.

Következett az indulás fel
tűrt nadrágszárakkal Éger
völgybe, ahol még a tesztla
pok voltak vissza. A csapa
tok egy óra tízperces idő alatt 
értek célba, ami nem kis tel
jesítmény a rossz terepen ke
resztül. A célba érve már vi
dáman lobogott a tábortűz, s 
mire a tesztlapokat is kitöl
tötték, a sütnivaló nyársak is 
előkerültek.

Mindenki izgatottan várta az 
eredményt, mivel nagyon szép 
díjak kerültek kiosztásra. Az 
első helyezett a 29-es szocia
lista brigád csapata lett, utá
na a 70-es szocialista brigád, 
majd a Grecsko brigád kö
vetkezett a sorrendben.

A díjkiosztás után megkez
dődött a vidám szalonnasütés, 
futballozás. Délután vidáman 
indultak haza dolgozóink.

A mozgalmas nap derűjét 
csak a családtagok hiánya ár
nyékolta be, s ez számunkra 
is tanulság volt, hogy a kö
vetkező, hasonló rendezvé
nyünkbe őket is bevonjuk.

Kablár Cecilia

Labdarúgás:

Sikerek és csalódások
Gyorsan elrepült a tavasz 

és máris itt a nyár! Bekö
szöntött a szabadságolás, a 
nyaralás időszaka. Véget ért a 
tavaszi szezon a Bányász Ku
pa bajnokságban. Mit hozott, 
mit láttunk az első félidőben? 
Az eseményeket és történte
ket most visszamenőleg felele
venítjük a sikerek és csalódá
sok fényében.

A bajnokságban tizenkettő 
csapat indult és mire befeje
ződött a tavaszi forduló, tíz 
együttesre csökkent a létszám. 
Az történt, hogy sorozatos 
hiányzás miatt a Konzum 
Aruház és a Kísérleti kutató 
csapatát ki kellett' zárni a 
küzdelemből. Reméljük, ezzel 
megszűnt a zavaró körülmény 
a bajnokságban.

A Kutató-mélyfúró üzem a 
bajnokhoz illő helytállással 
szerepelt, veretlenül áll az el
ső helyen és aligha lehet el
venni tőle az aranyérmet. 
Kellemes csalódást okozott 
eredményes szereplésével a 
Központ együttese. Kilenc 
mérkőzésből szerzett 12 pont
jával az igen előkelő második 
helyet foglalja el a többszö
rös bajnok III. üzem előtt.

Dicséret illeti a III. üzemie
ket, akik hosszú évek után 
ilyen eredményesen még nem 
szerepeltek. Nagy küzdelmet 
vívnak a Központ és a IV. 
üzemmel az ezüstéremért.

A Szolgáltató kezd kilábalni 
a hosszú hullámvölgyből és a 
csapat azt nyújtja amire ké
pes, bár az ötödik helyük 
nem erősíti meg a megállapí
tást.

Kezdeti sikertelenség után 
feljövőben van és mind job
ban magára talál a II. üzem A 
legénysége. A vesztett pontok 
számát tekintve kevés a való
színűsége, hogy dobogóra ke
rüljenek. Ugyan ez vonatko
zik az ikertestvér B-re is.

Hátul kullog a múlt évi 
bronzérmes Anyagosztály
együttese, a megszerzett hat 
ponttal csak az utolsó két he
lyezettet előzi meg egy, Illetve 
3 ponttal. A Klub és az ÉDÜ 
szereplése sok kívánni valót 
hagy maga után.

összefoglalva: minden csa
patnak szüksége lesz a javí
tásra, a rendelkezésre álló időt 
okosan, a jobb szereplés ér
dekében kell felhasználni.

KOVACS MIKLÓS

TÖMEGSPORT:

DíjkiosztásAz elmaradt és a jogos reklamáció után sor került a vállalati tömegsport bizottság rendezésében az 1977. évi bajnokságok díjainak ünnepélyes kiosztására.Az üzemenként megtartott ünnepségeken a vállalati sportvezető szóbeli értékelése után átadta az 1977. évi bajnokságok és versenyek tisztelctdíjait, valamint a jutalmakat azok számára, akik aktívan tevékenykedtek a tömegsport-mozgalomban. A bensőséges összejöveteleken részt vettek az üzemek gazdasági, párt- és társadalmi küldöttei is. K. M.
A PMSC sakkozói Eszéken

A jugoszláviai Eszéken járt 
a közelmúltban a PMSC sakk- 
szakosztálya. A dr. Marton 
István szakosztályelnök által 
vezetett küldöttség az eszéki 
Metalac sakk-klub vendége
ként két napot töltött Pécs 
testvérvárosában. A küldöttség 
tagjai megismerkedtek Eszék 
város nevezetességeivel, meg
tekintették a Metalac sakk
klub húsz játékasztallal fel
szerelt otthonát, tanulmányoz
ták a klub tevékenységét.

A látogatás második napján 
öt asztalon kezdetét vette a 
két csapat játékosainak küz
delme, melyben 3:2 arányban

a vendég PMSC szakosztálya 
bizonyult jobbnak.

Részeredmények: Karsa Lász
ló—Pecuca Bogdán 0,5:0,5, Ko
szorús Pál-Novakovics Dragon 
0:1, Kádár Gábor—Sasvári Ze- 
limil 1:0, Krisztián Gábor—Gu- 
jezova Vladó 1:0, Reszler Zol- 
tán-Hin Boris 0,5:0,5.

A látogatás során Kovacse- 
vics Stevó, a Metalac sakk
klub vezetője és dr. Marton 
István, a PMSC sakk-szakosz
tály elnöke megegyeztek a vi- 
szontlátogatás időpontjában, 
mely szerint a PMSC sakk- 
szakosztálya ez év novembe
rében fogadja a jugoszláv ven
dégeket.

Vállalati júniális ’78

Kulturális és 
sportprogram

Előző számunkban részletes ismertetést közöltünk június 17-én Orfűn rendezendő vállalati júniális előkészületeiről, most közöljük a kulturális és sportprogram időrendi beosztását.9—17 óráig: Mecsek Áruház árusítással egybekötött kiállítása. 10—‘11 óráig:MÉV fúvószenekarának hangversenye (víziszínpad). 10—13 óráig: Sportversenyek (labdajátékok). 11— 12 óráig: Gyermekműsor. Nagy akarok lenni gyermekmusical, Előadja a Pécsi Nemzeti Színház. 10—

(Cserti János zenekara.) 20 órakor: Tűzijáték (zárókép).Buszok indulása és érkezése Orfűre: 1978. június 17-én 8,20—10,00 óra között a Központi irodaház elől (Ujmecsekalja) folyamatosan; Pécsre: 15 órától az igényeknek megfelelően folyamatosan. Rendkívüli járatok Pécsre 12 óra, 14 óra. Kívánunk minden részvevőnek kellemes szórakozást, vidám júniálist.

híREK

A Jakabhegyi úton járva, s onnan visszatekintve láthatjuk 
a fenti panorámát. Előtérben a Pécsi Orvostudományi Egye
tem Balassa János kollégiumának egyik épülete, mögötte a 
100 ágyas klinika nyugati szárnya, majd hátul a szigeti vá
rosrész és az új toronyház látható.

Keller Gábor felvétele

IGAZGATÓI utasítás készült 
az anyagellátás és készletgaz
dálkodás 1978. évi rendjéről. 
Az utasítás meghatározza az 
anyagigénylés, anyagbeszerzés 
rendjét, a közvetlen anyagvá
sárlás lehetőségeit. Meghatá
rozza az anyagkészlet-normá
kat üzemenként, rendelkezik 
az elfekvő készletek, valamint 
a felesleges anyagok nyilván
tartásáról, értékesítéséről.

***

MOZGALMAS napjai voltak a 
vállalati fúvószenekarnak. Má
jus 19-én stúdiófelvételen vol
tak Budapesten. Június 4-én 
szabadtéri műsort adtak Bu
dapesten, a Várban, ll-én a 
Siklósi Várfesztiválon, 14-én 
pedig Görcsönyben a szociális 
otthonban szerepeltek.

***

ARANYDIPLOMA kitüntetést 
kapott a szolgáltató üzem ön
kéntes rendőri csoportja ered
ményes munkájukért. A ki
tüntetésről szóló oklevelet a 
Pécsi Városi Tanács képviselői 
ünnepélyesen adták át az 
üzemben.

***

A GYŐZELEM napja tisztele
tére összetett honvédelmi ver
senyt rendeztek a Szolgáltató 
üzem KISZ- és MHSZ szerve
zetei. A versenyen 48 fő vett 
részt, köztük a Karikás Fri
gyes úti iskola két csapata. A 
női egyéni versenyben Bebró 
Katalin (Kutató-mélyfúró üzem) 
lett az első. A férfi egyénit 
Matyasovszky Zoltán (Szolgál
tató üzem) nyerte. A női csa
patban a Kutató-mélyfúró 
üzem, a férfi csapatban a 
Központ lett az első.

ÜLÉST tartott a vszb május 
18-án. A vállalati nyugdíjas 
alapszervezet munkájáról, az 
515 férfi és 87 női nyugdíjas 
dolgozónk gondjairól Stubna 
Henrik titkár számolt be. A 
II. sz. bányaüzemi dolgozók 
táppénzes helyzetéről, az iga
zolatlan hiányzásokról Lábán 
János üzemvezető és Körös
hegyi István üszb-titkár adott 
számot. Az üzemi demokrácia 
továbbfejlesztési lehetőségéről 
a Kísérleti kutatási és auto
matizálási üzemben, valamint 
az ezzel kapcsolatos utasítás 
végrehajtásáról dr. Czeglédi 
Béla üzemvezető és Müller 
Károly üszb-tltkár adott tájé
koztatást. A vszb a beszámo
lókkal kapcsolatban megfelelő 
határozatot hozott.

***

A PÉCS Városi Tanács Mű
velődési osztálya és vállala
tunk szerződést kötött az óvo
dai férőhelyek fejlesztésére. A 
tanácsnak adott anyagi támo
gatásért vállalatunk dolgozói
nak nyolc gyermekét helyez
hetjük el az óvodákban. A 
vszb a keretszámokat üzemek
nek kiadta és június 10-ig 
megtörténtek a jelentkezések.

**»

SZERKESZTŐI üzenet. A szer
kesztő bizottság legközelebbi 
ülését június 27-én 14,30 óra
kor tartja a Központ tanács
termében.

13 óráig: Ejtőernyős ugrás, műrepülő bemutató, búvárverseny. 10—15 óráig: Néphadsereg pécsi alakulatának fegyveres bemutatója a tóparti repülőtéren. (Érdeklődőket autóbuszok szállítják.) 13—14 óráig: Gyermekrajz-verseny. 14 órakor: Tombola sorsolás. 13—15 óráig: Sport. Ügyességi versenyek (zsákbanfutás, székfutás, sodrófadobás — csak nőknek —, lepényevés, célba- ugrás, kötélhúzás). 13—14 óráig: Halfőző-verseny értékelése. 14—15 óráig:Rajzverseny értékelése. (Filmvetítés.) 15—16 óráig: Mecsek és Konzum áruházak divatbemutatója. 14,45 órakor: Díjkiosztás (sport). 15—16 óráig: Gyermekek fagyiztatása. 16—17 óráig: Magyar- és cigánynóta. Dörömböző Géza és népi zenekara játszik, közreműködik Csonka Anna és Bízó József (víziszínpad). 17—18 óráig: Magyar tájak, (KISZÖV néptánc együttesének műsora (víziszínpad). 18—20 óra: Bál.
A III. sz. bányaüzem az idén is gyermeknapot szervezett. A gyerekeket autóbuszon vitték ki az üzembe, ahol mesefilmek vetítésével kezdődött a program. Ezután igen változatos műsor következett: ügyességi játékok, célbalövészet, labdarúgás, kosárlabda, rajzverseny stb. Minden korosztály megtalálhatta a maga szórakozását. Kaszás JánosnéSzabó Gyula felvétele


